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Janez šinkovec:

Derriokracija
anarhija?

Na skupščini združenja Akademije za igralsko
umetnost se je pojavil član ZŠJ (ki je bil nato še ne-
kaj dni tudi član ZKJ), ki je izrekel celo vrsto ne-
sramnvh trditev o naši družbeni ureditvi, še posebe;
pa o demokraciji. Slična stvar se je pripetvla na
skupščini filozofske fakultete, kjer sta dva komunista
trdila, da organizacija peša zaradi pomanjkanja de-
mokracije. Morda teh primerov ne bi bilo treba ob-
ravnavatb javno, če ne bi organizacija filozofske fa-
kultete pokazala do teh stvari tako čudnega odnosa.

Diskutant Balant je ponov-
no izstopil s vojo znano teo-
rijo, dc vlada občutno po-
manjkanje demokracije, ter
da po letu 1948 prvič svo-
bodno govori, brez pomisle-
kov na posledice. Pridružil se
mu je Še Jan Rado, ki je bil
v izvajanjih bolj plastičen.
Omenil je, da je vprašanje
posledic diskusije odprto, ker
človek ne ve, ali bo nasled-
njega dne na Miklošičevi. Dal
je tudi čudne pripombe v
zvezi z Zvezno Ijudsko skup-
Sčitio, češ, kakšen je njen
ideoloSki nivo, če Djitasa
dvigne, pozneje pa vrže ob
tla. Diskusija obeh članov je
skušala prlkazati kot vzrok
slabega stanja na jilozojiji
p&mam.jhajtie demokradje.
Prisotno članstvo ni reagiralo
na obe izvajanji razen tov.
Druškoviča, ki pa je bil
hladno sprejet

Zaradi tega upravičeno
tJpraŠujemo kdkšdn jje ideo-
loški nivo članstva na tem
tdmženju in kakšna je nji-
hova patriotska zavest. Prav
gotovo je to žalosten odraz
slabega dela komunistov, za~
nemarjanje politično v0gojne
dejavnosti ZSJ in močan
vpliv anarhizma.

Očitki o dernokraciji v na-
ii organitzaciji in dntžbi
sploh, so padli. Vpravičeno?
Ddkazov o pomanjkanju de-
mokracije ni navedel nobeden,
čeprav bi tov. Balant Idhko
ppvedal v obratnem smislu
mnogo. Blanat ni prvtč nasto-
pil s takimi tezami; vedno
br.ez pasledic, kar je končno
ie preveč čudno.

Kaj žele demagogi od de-
mokraeije? Naša organizacija
je politična, deluje na osnavi
statuta in programa, ter je v
nfenih pravilih zagarantircuna
svoboda, pravica do izraža-
nia mnenj in organizacijske
oblike nudijo dovolj jamstev
za uspešno uporabo demokra-
tičnih načel. Ne moremo trdi-
ti, da v nali organizaciji ni
demokracije. Lahko bi rekli
obratno, da se po nekod po~
javlja tendenca anarhizma,
organizacijske nediscipline, da
često diskusije v naših vrstah
spominjajo na način debate
Ijubljanskih branjevk.

Kam vodi parola o »demo-
kraciji«, ki jo progla&ata Ba-
Umt in Jan? K izboljšanju
stanja na filozofski fakulteti
pfav gotovo ne. Ali je prcr
blem nedelavnosti organiza-
cijje v pomanjkanju demokra-
ctje ali v nagnjenosti k anar-
hizmu in orgatrizacijski ne-
disciplini? Prav gotovo v
zadnjjem. Skupščina filoaofov
ni biSa sklepčna zaradi ne-
disciptmiranih odsotnih čla-
nov.

Politični aktiv naših v-iso-
kih Šol je bil zaverovan v
misel, da pri nas skoraj ni
paliti&nih problemov. Razši-
jeni plenum ZSJ je s tem
mnenjem obračunal. Vendar
pa nikoli nismo pričakovali
takih izpadov in tako čudne
reakdje našega članstva.

Parola o demokraciji je mi-
sel Djilasa, demokracija za
vse in povsod. Klic po demo-
kraciji je edino težnja po
anarhiji. Naj dela vsalk, kar
želi, govori kar se mu za-
hoče, pa naj bo to še tako
nekcmstruktivno m neresno.
Mi sicer nikoli nismo zavezo-
vali jezika Ijudem, ki so go-
vorili, kar se jim je zazdelo,
toda borili smo se proti njiin,
jih tolkli z argumenti, dopu-
ščali borbo mnenj in jo celo
želeli. Kdor želi še več, se ne
zaveda kaj hoče. Ali naj bo
demokracija v tem, da bomo
v ZŠJ, ki je politična organv-
zacija, dopustili. propagando
proti našim ciljem, da bomo
dbuolili protidružbeno aktiv-
nost? Če ne to, kaj tedaj? Ni
m% jasno, kaj potemtakem
želijo ti superdemokratiK To
naj bi torej pomenUo, da bo-
mo v ZŠJ, ki osvaja program
komunistov, dopustili sovraž-
no dejavnost, da bomo orga-
mzadjo pretvmili v tržnico.

ZSJ vzgaja svobodne štw
dentske patriote. Naša naloga
je pomagctti pri nstvar*janju
socialistične inteligence. Smo
prostovoljna organizacija, z
lastnim programomo instatu-
tom. Kdor ne najde v naši sredi
dovolj možnosti za lasten razvoj
naj nas zapusti. Od nas pa bi v
takem primeru šli Ijudje, ki
nimajo namena, boriti se za
socialvzem.

Morda bosta tovariša Ba-
lant in Jan protestirala proti
takemu tolmačenju njunih iz-
jav, morda bosta trdila, da
nista tako mislila. Toda dej-
stva so taka, njune diskusije
ni mogoče tretirati drugače.

V zvezi s taJcimi vn sličnimi
dogodki moramo napraviti
tudi določene zaključke. Do
teh pojavov je prišlo, ediiiole
zaradi nepoznavanja osnov-
nih načel socialistične demo-
kracijex še posebfj pa materi-
ala III. in IV. plenuma CK
ZKJ. Naše organizacije so
ddtine aktivneje delati na
politično V7lQoj!nem področju
med študenti, boriti se za na-
predna gledanja, proti poja-
vom anarhizma pa moramo
odločno nastopiti. Ne smemo
iskati vzrokov za slabo stanje
v nekatetih organizacijah
drugje, kot v organizacijski
nedisciplini. Dolžni smo orga-
nizacije prekaliti, očistiti jih
balasta in utrjeni krenifii
naprej v borbo za socialistič-
ne intelektualce.

V luči tretjega in

šestega plenuma

zveze komunistov
Nedvomno se je primer Dji-

lasa in njegovih idej odrazil tu-
di na naši univerzi in visokih
šolah. Zlasti mnogo diskusije in
pritrjevanja njegovim na^orom
je bilo pred III. plenumom CK.
Vzrokov za to je več, (nekatere
od njih je osvetlil že tov. Bez-
nik v »Tribuni«), kot n. pr. mi-
šljenje, da je to linija CK,
izraženje polovične resnice, tol-
čenje na odprta vrata itd., kar
je III. plenum jasno osvetlil. Po
drugi strani je pa že sama raz-
redna struktura, sam socialni
izvor naših študentov, nudil
izredno plodna tla za take in
podobne ideje. Toda po III. ple-
numu, mislim, da je velika ve-
čina študentov, zlasti komuni-
stov, razumela škodljivost in
nepravilnost Djilasovih idej.
Pri tem pa se je pokazalo še
nekaj. Ogromna večina je sicer
obsodila Djilasa in njegove ide-
je, smatrajoč to kot posamezen
ekscez, kot epizodo v razvoju
naše ZKJ, kar navsezadnje tudi
je, ni pa videla, da gre tu še
za nekaj več, kot pa samj va
Djilasa. Kajti Djilasov revizio-
nizem in niČ drugega kot zu-
nanji odraz objektivnin pogc-
jev in težav v razvoju naše
družbe, kot izraz določenih ten-
denc in stremljenj razlaščenih
razredov stare družbe, in zat:
zahteva našo stalno borbo in
budnost proti vsem takim in
podobnim poizkusom zaviranja
našega socialističnega razvoja.
Zato vsako govo jenje med štu-
denti, o neki zastarelosti in ne-
aktualnosti diskusije o Djilaio-
vem primeru in III. plenumu
CK ZKJ, samo dokazuje nera-
zumevanje bistva problenvi.

Skratka, sklepe III. plenuma
CK ZKJ so ponekod obravna-
vali preveč formalno, preveč
enostransko, manjkalo pa je
resnejšega proučevanja in kar
je najbolj važno, realizacije
sklepov v vsakdanjem življeniu.

Mislim, da je tudi diskusija
dveh tovarišev na skupščini
ZSJ filozofske fakultete tipičen
primer djilovščine ne oziraje se
na to,, ali sta se tovariša tega

zavedala ali ne. Zaskrbljuje pa
dejstvo, da je eden po taki di-
skusiji doživel aplavz, dočim je
nek drugi tovariš, ki je >• svoji
diskusiji pokazal bistvo takih
in podobnih natolcevanj, doži-
vel izredno hladen sprejem.
Nad tem se je treba zamUUti.
Filozofska fakulteta je dražbe-
na fakulteta, ki daje naši d -už-
bi predvsem vzgojitelje, ljudi,
ki bodo odgovorni za vzgojo na-
še mlade generacije. Na. toj fa-
kulteti, kot dosedanja ora'<:ja
kaže, del študentov nima niti
najosnovnejših pojmov iz mark-
sizma, iz znanstvenega pogleda
r>a ŝ .'et in družbo.

Ali je vprašanje svooode,
borbe mnenj, res tak- za^ota-
no, da se staino pojavlja na rv-
pertoarju naših diskusij? Dovo-
lite mi, da citiram znani stavek
iz Engelsovega »Antii Diihringa«.
»Svoboda je spoznanje nujnosti.
Svoboda ni v namišl.ieni n<i:d-
visnosti; od naravnih zakonov,
tsmveč v spoznanju teh za':onov
in v možnosči, ki se narn s tem
nudi, da narrreč pusVmo te za-
kone delovati načrtno, za du«p-
go določenih smotrov«. Človek
torej ni svoboden, ker je ome-
jen po zakonih narave in druž-
be. Svoboda je torej nujno pto-
izvod z^odovinskega razvoia. I-e
tak način obravnavanja je pra-
vilen, vse ostalo je anarhizem.
Foglejmo, kako bi recirm ẑ-
giedala taka svoboda, kot s* jo
nekateri zamišljajo, v neki to-
varni, ki proizvaja lokomotive.
Nek delavec bi vstal in flejal,
Cs bi po njegovem mneniu Hlo
bolje, če bi delali lokomoti-^e
brsz parnih kotlov, zato pa hi
recimo povečalJ Stevi'0 okei? na
kabini lokomotive. Če bi tako
tudi poskušal delati, ne dvomim,
da bi končal v norijn«ci. Zato
pa nihče ne bi rekel, d<? v tej
tovarni ne dopuščajo boroe
mnenj. Tako je povsod, na vsoh
področjih človeške dejavnosti,
samo za d-jžoene znanosM, f-.•
lozofijo, ekonomijo itd. se
smatra. da ni treba nobene
predhodne izobrazbe, t^r ča

(Nadaljevanje na 2. stranl)

Kam na prvcmajski izBet? — Možnosli so velike. — Tudi Počitniška zveza
organizira izlel, skupno s Planinskim drušfvom in tcbcrniki

I2REDNA LETNA SKUPŠČINA ZŠJ PRSR.-MAT. FAKULTETE

Važen je vzgojni smoter organizacije
Prelekli teden je bila izTedna lefaia skupščina ZS pri-

rodoslovno-ma.tematicne fakullete, kateri so prisostvovali
tudi profesoTji in asistenti fsikultete. Ob dcbri udeležbi
članstva Je skupščina sprejela pravilnik Združenja, ki
temelji na sklepih zadnjega kongresa ZSJ v Skoplju in
pomeni korak v izboljšanju metode dela š<tudents,ke crgani-
zacije, ki bi morala postati vzgojni činitelj, skratka, po-
litična organizscija, ki povezuje, združuje in vodi šbuden,te
v njihovem gibanju in dej avncsti na fakulteti in izven
nje. Spričo tega važnega namena, ki ga ima, se morajo
obstoječe oblike dejavnosti dopoltniti z ideološko politrMi-
mi, strokovnimi, splošno znrnstvenimi in poljudno znan-
stvenimi predavanji, diskusijskimi večeri ter z boljšim
medsebojnm poznav3njem. Praksa je pokazala, da so delo
v preteklo&ti zavirali ostanki malomeš^anske misslnosti v
glavah nekaterih posamezn ikov, malodušnost in pomanj-
kanje revolucionarne strasti. Stou,pšči!na je osvojila dolo-
čene ssmeTnice o uveljavlj anju elanstva v javncsti, ki bi
morali v m-nožičnih organizacijah spregovoriti o važnih
družbenih problemih in pomagati, da se ta vprašanja pra-
vilno rešijo.

Potem, ko je bilo izvoljeno
delovno preds&dstvo in sprejet
poslovnik skupščine je predsed-
niik zidruienja tov. Božnar Sreč-
ko spregovoril v svojem refe-
ratu o razvoju in utrditvi Zdru-
ženja na fafculteti.

Vloga študentov v družbe-
nem življenju se še premalo
odraža. saj ne izkoriščamo vseh
možnosti, ki nam jih zato nud-i

fatoulteti vpisanih 493 slušate-
ljev. Od tega števila izhaja iz
nameičenskin družin 45,2 od-
stotkov, iz kmečikih 10 odstct-
kov, iz delavskih 2,6 odstotkov
itd. Iz tega sledi, da je stanje
v življenju organizacije dejan-
sko odvisno od sociakiega sesita-
va, ziasti, ker morarno temu do-
dati točno predpostsvko, da j€
v namešoenskem sloju, ki pri

naša socialistrč-na urtditev. Ta- nas pre^v.aduje nafakulteti, naj-
ko puščamo v neraar zbore vo-
livcev, kjer se obravnavajo po-
memibna vprašanja našega me-
sta in širše skupnosti. Vzroike
moramo iskati v aipolitičnoisiti
nekaterih članov, premajhnem
spremljanju našega družbenega
razvoja in ostankih malon-"1-
ščanske miselnos-ti- Da je tenri
tako, nam govori socialni sestav
slušateljev r>«*e fakultete. V
zimskem semestru je bilo na

Poročilo s konference Zdru-
ženja študentov filozofije,
ki ni bila sklepčna

vei oslankov malomeščanske
raiselnosti ln klerikslizma.
Vzlic pomamjkljivosti pa je or-
ganizacija na fakiulteti zadtnji
čas našla svoje pravo mesto.
Mnoga sociaLno-ekcnom&ka,
študijska m administrativno-
tehnična vprašsmja so bila
ugcdno rešena.

Kaj se smatra za dobro po-
litično delo? Bistvo polition&ga
dela v naši organizaciji je pra-
vilno razlaganje iai pravilen od-
nos do vseh družbenih dogajanj
in pojavov. Za pravilno rszlago
teh problemov pa je ipotrebna
medsebojna borba mišljenj, v
kateri se izluiičijo pravilma gle-
danja. Ce pa pogledarno nekaj
debatnih večerov na naši fa-
kulteti, pa bomo videli, da so
sodelovali le študenti z napred-
nirrji koncepcijami, dočim so
ostali molčali. Koristno bi bilo

le gkupščine Združenja filozof- stvar. Morajo Pa se ustvariti
fakultete, vidimo, da skup- pogoji za uspešnejše, globlje

izboljšanje dela na fakulteti.
Ne drži tudi trditev dekanata,

ščina ni dosegla zadovoljivega politično delo v klubih, ustano- da ibi bilo uredništv0 »Tribune«
uspeha. Dejstvo, d a je bilo od viti debatne klube in morda še odtrgano od življenja n a fakul-
300 članov prisotnih le 218, da ustvariti manjše kolektive po
zaradii tega skupščina nl bila letnikih Kajti, ko pride študent
sklepcna, je kaj žalosten dokaz . iz povečini trdnega kolektiva
leaktivnosti članov Združenja. 8. gimn. na univerzo, se v mno-
Vprašaoje aktivnosti in politič- žici skupin, skupinic, posamez-
lo-ideološke vzgoje je na filo- nikov, nezaupanja in morda celo
:ofski fakulteti že dalj časa re- omalovaževanja ne znajde in

teti.
Ko govorimo o reformi študl-

ja n a univerzi, je treba pred-
povedati, da je celoten na-

študija

terimi si zsinišlj-mo pred-
vtsem medsebojme razgovore o
tefco îh družbendh vprašsnjih.

Precejšen del dejavnosti or-
ganizacije v preteklern semestru
je odpadel na reševanje študij-

skih načrtov. Najprej na geolo-
giji in kemiji, pozne^e pa še na
biologiji. Vprasanja smo reš«-
vali s:<upaj s profesorji na sejah
fakultetnega sveta. O'dprto je
ostalo s:mo še vprašanje š*u-
dijsksga načrta kemikov, ki bo
pa rešeno na eni izmed bodo-čih
sej fakuitetinega sveta. Mnogim
fakultettrn latoko prirodoslovno-
matematična služi za primer
koristnega medsebojnega sode-
lovanja tned profesorji in slu-
šaitelji, ksr je rodilo lepe uspe-
he. Plo-d takšnega dela je dej-
stvo, da so na fakulteti urejerta
vsa viprašanja, kar je skoraj
ediinistven primer na ljubljamski
Univerzi.

Veliiko skrb je organizacija
pcsvečala tudi ekonomsikennu
položaju slušateljev. Razen de-
narnih podpor, ki jih je zdru-
ženja podeljevalo revnim, toda
dobTim študentom, so pomoč
uživali tudi tisti socislno šibki.
ki so. bili poslani na hrano v
menze, ali pa dobili podporo v
obliiki obleke, paketov Care
itd. OdboT združenja je sodelo-
val pri podeljevanju štipenddj
Sveta za prosveto in toulturo,
tako da prejema štipendije 47
članov v višini 150.0CK) din. Std-
psndijska komisija sestavljena
od profesorjev in slušateljev je
pravilno razpodeljevala obstoje-
ča denarna sredstva.

V manulem zim&kem ssmsstru
je bilo na falkulteti 587 sluša-
teljev, od katerih je bilo viklju-
čenih v ZS 488 ali 84o/o. To po-
meni, da je izven organizacije
še precejšen del slnnšsiteljev.
Glavnina nedvcmno odipade na
absolvente, ostanek pa na one,
ki ne čutijo potrebe, da bi de-
lali v okviru orgairizacije.

Delo posameznih oddeLkov je
bilo usmerjeno v glavnem na
proučevanje študijskega načrta.
Neikateri od teh 'Odborov so pri-
pravili koristne. predloge

Po referatu je "slediiJa disku-
siia, v kateri so bila osvetljena
marsiikatera slabo obdelana me-
sta v refeTatu. Vs&kakor pome-
ni skupž^čina na prirodoslovno-
matematičaii faik^ultett pravd tia-
sprotje tisti na filozofski fakul-
teti, vsaj kar ss tiče izmenjave
mišlienj, kritične oceme, prl-
pravlrenosti, delovnega obeležja
in zrele presoje trenutnega ;®ta-
nja organizacije in nienega me-
sta v življenju fakuLtete.

zastarel. Težišče dela
ralo prenesti s predavanj na

N O V I C R S P R A V A
en problem in mu je zato skup- potem ni čudno, če zapade v -i.,,«:^ „ _,- „„::,, t7
čina posvetila največ pažnje. malodušnost in pasivnost Morda S m 0 5 T ^ " '
Danes, ko se ravno med pro- bi se Po takih kolektivih le na-
vetnim kadrom opaža največ vadili tudi na bolj živahno di-

je skupščina
zahtevala tudi svobodne roke za
delne izpite ter ukinitev diplo

Zavod za socialno zavarovanje
je podelil 14 študentom pravne
fakultete štipendije v povprečni
višini 5000 din. Ti študenti se

tovariše, ki so se pokazali v
strokovno-študijskem, še bolj pa
na organizacijsko - političnem
področju našega dela kot

)stankov stare miselnosti in ma- skusljo, kajti danes ljudje pove- m a t s k i h del in klavzurnih nalog b o d o ž e m e d š t u d i J e m Posvetili skrajno slabi člani Zveze štu-
omeščanskih nazorov nikakor čini n a konferencah ne diskuti P r o u ž e v a n i u vprašanj social dentov Smatramo da neomeščanskih nazorov, nikakor čini n a konferencah ne diskuti-

ne moremo bati zadovoljni z de- rajo, ne iz bojazni, temveč iz
lom, ki ga je organizacija ZSJ preprostega razloga, ker sploh
pokazala v preteklem semestru. ne diskutirajo, niti na seminar-
Na nekaterih oddelkih organiza- jih. Ne moremo pa ločiti stro-
cije praktično sploh ni. V disku- kovno delo od ideološko-politič-
siji ni sodeloval niti en pred- ne vzgoje, ker samo na podlagi
sednik kluba, kar vzbuja vtis, znanstvenega dela ne bomo do-
da torej sploh ni problemov, s bili pravih socialisti^nih intelek-
katerimi bi se bilo vredno tualcev, katerim bi lahko za-
ukvarjati. Delo klubov je močno upali vzgojo naše mladine.
nazadovalo. Eden od vzrokov za
tako stanje je na vsak način

A in B predmeta pa nuj-
no zahteva tudi podaljšanje ab-
solventskega staža na eno leto.
Glede svobodnih rokov, diplom-
skih del in atsolventskega staža
je bilo vsaj delno doseženo so-
glasje z dekanatom, ostalo pa
je nerešeno vprašanje klavzur-
nih nalog in vpeljava akadem-
skega naziva prof., namesto do-
sedanjega dipl. filozof. Težavno

V razpravl o strokovnem delu, je tudi z učbeniki, kajti stroke
_ študijskih problemih so v na filozof. fak. zahtevajo speci-

1"_! *!'..d.® f ^ ^ . ^ - l . l J f °dT glavnem diskutirali profesorji. f ično obdelane snovi. Vendar
pa smo mnenja, da bi se le dalo
z večjo prizadevnostjo tudi tu

bori preveč prepuščeni sami sebi. . ,.,.» . . Poudarjali so, da je program
in da je politicna m orgamza- š t u d i j a p e d a g o š k i h p r edmetov
cijska pomoč odbora Zdruzenja z a d o v o l j i v . Znanstveni študij pa nekaj storiti.
m sploh komunistov bila pre-
majhna. Vendar je skupscina p e d a š k e g a i n 0 ž e I j i Z a r a z .
ostal le pn splosnih ugotovit

ne moremo gledati ločeno od P r i dodeljevanju štipendij se

ostala le pn splosnih ugotovit.
> p r e d m e t O y s e j e r a z .

p r a v l j a J o v š i r o k e m obsegu invah o nedejavnosti članov in
med njimi delno tudi komuni- n i b i l a t o s t v a r s a m o o z k e g a
stov Razen zaključka o po- k r o g a k a k o r j o . £ o r m u l i r a i
ostrltvi kritenjev clanstva ZSJ d e k a n a t _ v z v e z i s t e m j e t u d i

ni prinesla kakih drugih kon- vprašanje ideološkega nivoja
kretnih predlogov za zboljšanje predavanj, ki pri nekaterih pro-
de>a. Utrditi je treba disciplino fesorjih ne ustreza. Dekanat se

je pokazalo, da okraji zapnstav-
ljajo študente filozofske fakul-
tte, kar je seveda popolnoma
napačno, saj je poklic profesor-
ja v mnogih ozirih še odgovor-
nejši in važnejši kot drugi.

Skupščina je tudi sprejela za-
ključek, da je treba javnost se-

članov, kajti ZSJ je organizaci- Odgovomostl za p^edavanja za- z n a n i t i s p r o b , l e m ° m ^vega po-
ja in kot taka ima svoj statut,
ki dbloča članom njihove pravi-

veda, za odstranhev teh ovir
pa je potrebno sodelovanje tako

ce pa tudi dolžnosti. Zato je od- profesorjev kot študentov. Tako

Pravijo, da se da tudi v »zelenem pasu« študirati

več vsako sentimentalno tarna-
nje in trudapolno, že kar bole-
če iskanje nekih prijemov In

so vprašanja »Tribune« res po-
stavljena presplošno, vendar od-

slopja filozofske in prirodoslov-
no-matematičns fakultete. Ce-
prav so že bUi storjeni koraki
s strani Združenja, pa je vendar
treba aktivnost pri reševanju

govori dekanata nikakor ne mo- tega problema še povečatl.

proučevanju vprašanj social-
nega zavarovanja. Med štipen-
disti je tudi velik del študentov
nižjih letnikov. Najboljši štipen-
disti bodo imeli priliko po kon-
čanem študiju iti na specializa-
cijo v inozemstvo na stroške
zavoda. Profesor delovnega pra-
va dr. Kyovsky je obljubil, da
bo že med samim študijem po-
svetil posebno pozornost tem
tovarišem; njemu samemu gre
tudi zasluga. da je dal pobudo
združenju študentov prava in
mu v veliki meri pripomogel,
da je pridobilo te štipendije.
Odbor ZŠJ združenja študentov
prava se mu v imenu svojih
članov najtopleje zahvaljuje.

Odbor združenja študentov
prava je na eni svojih sej skle-
nil, da predloži skupščini tiste

Načri o zdravstveni
zaščiti študentov

Cenlralni odbor ZSJ je pred
dnevi poredal Ljudski skupš^ini
načrt bodoče zdravstvene za-
ščite visokosolcev. Načrt se za-
vzem-, da bi slušatelji redno
ob \-pisu pla'?evali v zdravstve-
ni fond gotovo vsoto denarja,
razliko pa bj krila država iz
svojiega proračuna.

dentov. Smatramo, da ne
more biti član naše orga-
nizacije tisti, ki ne spclnjuje do
nje niti najosnovnejših dolžno-
sti. Ker večine teh tovarišev ni
bilo niti na skupščini, je ta po-
oblastila odbor, da omenjene
obravnava in kaznuje, najslabše
tudi izključi iz organizacije.

PRVAK FLRJ PIRC
PRESTOPiL V LUŠK

S 1. aprilom je prertopil v
LUŠK letošnji cLržavni prvak
Pirc, ki je bil doslej član
»Triglava«. Pirc bo z raznimi
tečaji pomanal izboljžaii teo-
retično znanje naših irralcev.

KONČNO DEKAR
Ptujski akademski klub je

pred dnevi dobil prvo nakazilo
denarja za socialno šibke štu-
dente, ki so pčtrelrni pomooi, v
višimi 78.000 dinarjev Okrajni
Ijudski odbor je v letošnji pro-
rsčun vnesel precejinjo vsoto
za pomoi študentom pri š<tudi-
iu. Denar je bil na podlagi toč-
ne analize podeljen Stadentom,
katerih meseč:ni dohodlki so
prenizki, da bi z"dostovalj za
vse življenjgke potrebe.
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V luči tretjega in
čelrtega plenuma ZK

' (Nadaljevanje s 1. strani)
lahko govorimo, kar hoSemo,
brez zveze s stva-nostjo. Skiat-
ka, vsak se smatra za rojenega
filozofa, čeprav sam prodaja, ne
da bi se tega zavedal, filozjfHo
najslabše vrste.

Tudi razne diskusije o tem,
kako hodimo iz ekstroma v ek-
gtrem, ter da so vse napaka, kt
so se do sedaj delale, samo po-
sledica raznih naših prejšnjih
subjektlvnih napak, ki smo jih
končno le spoznali, itd dokazu-
je samo popolno nerazumevanje
naše stvarnosti.

>Nujnost sprememb in izpo-
polnjevanja v našem socialist;č-
nem razvoju ni bila posledica,
recimo dotedanjih zablod, vrste
subjektivnih napak itd, kot že-
lijo včasih prikazati nasprotniki
naše stvarnosti in naših ciljev,
marveč posledica danih pogo-
jev in objektivnih neizbežnih
težav, s katerimi smp se morali
boriti in se še vedno borimo;
od tod tudi včasih hitrejša, vča-
sih počasnejša stopnjevalnost v
spremembah in izpopolnjeva-
nju.« (Tito).

V kolikor bi omenjena nega-
gativna mnenja zastopal nek
član ZSJ, bi še bilo razum].Uvo

ln do neke mere opravičljivo,
če pa tako nastopajp komunijti.
Intelektualci, ki povrh tega še
študirajo na druži.eni fakult .ti,
kjer je saraa stroka neločijivo
povezana z ideološkim študi.iern,
mislim da ni nobenega opravi-
čila. Dokazuje pa samo skrajno
nizek ideološki nivo nck<;terih
komunistov na tej fakultetl.

Mnr#-;i se danes sprašujejo,
kako to, da se danes pri inteli-
genci še posebej zaostruie bor-
ba za ideološki nivo in zahteva
veliko več, kakor od de'avcev.
čeprav (kakor nekateri misiijot
mi že itak študiramo, intelektu-
alno delamo, dočim delavec ko-
maj da zna brati in pisati in oi
torej od njega morali več zah-
tevati, ne pa od nas. Prl tem se
pozablja znano dejstvo: da je
delavski razred že po svo.jeir
položaju v družbi, po svoji zgo-
dovlnski vlogi, ki jo ima v raz-
voju družbe tisti razred, ki bo
skozi svojo diktaturo pnietur^-
ata omogcčil brezrazre.in? druž-
bo ln socializem. Zato so delav-
ci nujno, instiktivno, že ?aradi
Evojega načira življenja za so-

cializem. Dočim je lntellaanca,
ki izhaja večji del iz ostaMh
razredov, nujno podvržeiyi svo-
jemu okolju, kajti človek je sa-
mo produkt družbe ln oko;Ja
v katerem živi. Zato je trebd
in moramo od inteligence več
zahtevati in biti moramo bolj
kritični do nje. Toda all to po-
meni, da je vloga inteligence
majhna? Nasprotno, njena vloga
je v današnji družbi izredno
važna zato, ker posreduje delav-
skemu razredu vse tiste prido-
bitve, za katere je danes delav-
ski razred še prikrajšan. Boj za
ideološki dvig in usposobljenost
našega članstva moramo zato
še posebej zaostriti. Kajti oseb-
no močno dvomim v koristnost
in iskrenost takega komunista—
intelektualca, ki nima znanstve-
nega pogleda na svet in druž-
bo, poleg tega pa je že zaradi
svoje razredne pripadnosti pod-
vržen svojemu okolju.

Opozoril bi še na nek prob-
lem, ki je precej pogost na ne-
katerih naših organizacijah na
univerzi in o katerem je tudi
tov. Rankovič na IV. plenumu
govoril. Gre za problem raznih

Delavnost kluba koroških
študentov Najboljši klub na univerzi si je zastavil obsežne

naloge
Kluib je seisitavmi del Zveze

študeiitov Jugoslavije ljutoljan-
ske Uiniverze. Njegov namen je
združevange štaidfcnitov svobodne
in zamejisike Korošike v skup-

nje, saj je delo, ki si ga je
Klub zasiavil, zgodovinskega
po-mena.

Ob ustanovitvi so mnogi mi-
slili. da se ustanavlja društvo,

nastop združenih pevskih zbo-
rov: sodeloval je tudi klubskl
pevski zbor pod vodstvom Fran-
ceta Lampreta. 2. maja je Klub
gostoval popoldne v Libeličah.

nem prizadevanju za pra-vice in ki bo povezalo med seboj nekaj Nastopili so pevski zbor, folklo-
napredeOc koroišlk/ih Slovencev,
za spaznavamje njiih položaja in
pomena za sloveinsiko kulturo.
Klub naj širi zanimanje za ko-
rašike Slovence v jugoslovsn-
ski javnosti in obravnava štu-
dij manj£.injisikega vprašanja s
posebnim ozirom na Korošiko.

Koroški motiv

Mnen je tov. Matekovica
o problemih na filozofski fakuiteti

pevcev. igralcev jtd. in se tako
skromno izživlijalo ob redkih
nastoipih. Zato so se začudili
širokemu programu Kluba,
zmajevali so z glavami, češ mla-
di so, imajo lepe ideje, uresni-
čili jih ine bodo.

A Klub je krepko zaoral nove
Med člani naj goji pravo to- ,brazde. Ceprav še je moral bo- katerih so se poglabljale prija-
varištvo in jim nudi vso možno ritl z mnogimi težavami, zlasti teljske vezi članov.
moralno oporo in socialno po- g i e d e prostorov, so sa vsi člani
moč. Klub naj naveže stike z
naprednimii aivstrijskimi študen-
ti, lci Studirajo na tamkajšnjih
univerzah. — Clan Kluba lahko
postane vsak abiturient raven-

ra, gimnazijski oktet, recitatorjl
in solisti. V Libeličah so bill
študentje zelo toplo sprejeti. Z
istim programom so nastoplli
zvečer še v Dravogradu.

Klub je v tem letu poleg raz-
nih nastopov organiziral tudl
več družabnih popoldnevov, na

Leto 1954 je našlo KKS pre-
z veliko požrtvovalnostjo začeli rojen. Z mešanim pevskim zbo-
pripravljati n a »Teden koroških
študentov na Ravnah«. Vedeli
so da bo to prva afirrnacija
Kluba, ki jih bo pobratila z vse-

ske gimmazije in vsaik zaoiejeki m l p r v 0 : f c o r c i Z a Koroško, s ko-

Ko človek prebira v zadnjl
številki »Tribune« besede deka-
nata filozofske fakultete in
Združenja ZSJ fil. fak. in se
nam teini besedami zamisli, se
prav gotovo vpraša ali bo tak

Krajgerju In ga opožorlla na ta
problem in nam je tudi oblju-
bil vso pomoč. Priznam pa, da
je organizacija na fakultetl
naredila premalo v tej smeri ln
bi bilo prav, da nas tudi fa-

abiturient, če nadaljuje r o š k o i n t e l i g e n c , 0 i n n j e n i m i p o _
šbudu na katerl izmed visokih l l t t 6 n l m l v o ddtelji. - »Teden

koroških študentov« odso'l FLRJ. Izjemoma pa labko
občrnd zbor siprejme kot članc
tudi dijake in študente, ki ne
ustrezajo zgornjim zahtevam, a
so vmeti za korošiko stvar. Vse

27. do
30. avgusta 1952 je ostal za ude-
ležence prireditev nepozaben.
Opozorll je vso slovensko jav-
nost na dejavnost Kluba. Tiste

rom in ženskim vokalnim kvar-
tetom je naštudiral program
novi pevovodja , prof. Luka
Kramolc; folklorne točke p a je
pripravil tov. Igor Pobegajlo.
Dokaz tega poživljenega delova-
nja je fcii uspel »Koroški večer«
konec januarja v Mostah. V se-
mestralniih počitnicah od 18. do
23. februarja so s svojim kultur-
no-umetniškim prograinom na-
stopali po jugoslovanskem delu

medsebojnih, osebnih trenj med način privedel do soglasja med kultetne oblasti podprejo v tej člane Kluba naj združuje glo- d n l . o f o i s k a l R * " Koroške. Za t 0 turnejo so pri-
komunisti. Pri tem se nekateri študenti in profesorji na filo- borbi. bok partiotlzem, vera v zmago . . . , , ° . pravili kvaliteten izbr-n
poslužujeio vseh mosočih stvari •"**•*!*• * foknu.t i / c o ^ KI ̂ « A^ T\ __ t n . J _ , _ I . . r>.,s« <.,L-n̂ .«n k n ^ . »« n^^,,-.^o nase in zainejsKo KorosKo IZO- * c , u an pro-
ki nikakor nc morcjo d6lâ >i ca— taa>uu uu^uvu^v nc ic zčituf *vc* govorov Zjoruzcnia HIOIZOISKG mjnssnm. kjuirvciii.Kv. ^iaui muf • . .

zofski fakulteti.' Rad bi se do-
taknil odgovorov ne le zato, ker

sti komunistu; brskajo do naj- preko gotovih stvarl v odgovo-
manjših podrobnosti iz osebnega
življenja, in jih, da bi imele

večji učinek, iznašajo po možno-
sti pred čim širšim avditorijem.
Da se s tem in takim »delom«

rih ne morem, temveč tudi za-

Da se kratko dotaknem še od-
govorov Združenja filozofske
fakultete. Zdi se ml, da bi od-
bor Združenja lahko dal popol-

braženstvo, ki je nosilo v srcu š^am, ki so ga izvajali tudi so-

rajo čast in ugled so-
cialističrie domo-viine inssvojim Frogram je obsegal

Koroške.
zanimiva

to, ker je nujno, da je javnost nejše odgovore in s tem jasnej- znanjem svetovaiti vodstvu Klu-
g

aktualna predavanja naših znan- Petrač
B t š

Cveta Zeleznikar
in Lojze Lebič, vioiinist Miro

o gotovih stvareh pravilno o
veščena. Ne bom razpravljal
o slogu in načinu v kakršnem

samo škodi organizaciji kot ce- dekanat odgovarja vprašanjem,
loti in kar je najbolj važno, kl s o bila res postavljena pre-
razbija tako potrebno enotnost s piošno, ampak bom takoj pre-
organizacije, nekaterim še da- šel n a gotove stvari.
nes ni jasno. Po drugi strani pa
ponekod opažamo gnilo fami-
ljarnost, ki je tako značilna za
malomeščane. Prvo kot drugo
samo dokazuje, da je treba boj
za idejno čistost naših komuni-
stov znatno zaostriti.

Zveza komunistov je prosto-
voljna organizacija in kdor ne
more, ali se ne čuti sposobnega
za delo kot komunist ali se ide-
ološko ne strinja z njenim sta-
tutom In programom, ni treba

Strinjam se s tem, ko pravl
dekanat, da je ZSJ fil. fak. Iz-
javila, d a se ne strinja s for-
mulacijo obravnavanja proble-
ma ideološkega nivoja predavanj
n a fil. fak. v časopisju, ne stri-
njam pa se s tem, da tozadevne
pritožbe v časopisih ne izvirajo
od študentov filozofije, kajtl
kljuib temu, da štud. fil. tega ni-
smo plsali, izvira to od nas, ker
smo prvi začutili ta problern in

danes trdimo, da ti proble-

šo sllko dela na fakultetl. Na
drugi strani pa bi »Tribuna« že
preje lahko kaj pisala o fakul-
teti, saj je njeno uredništvo se-
stavljeno v glavriern iz študen-
tov filozofske fakultete, in jim
mnogo aktualnih psoblemov ni
bilo ne^oznanih. :;

Matekovič Blaž

Bratuš. —
sopranistka Ileana
Sorazmerno težakba; vnašati morajo aocialbtič- f t v e n l ^ v , intelektualcev, politi- .

kov, koncert ravenske godbe, Program je bil na dostojni umet-
svečano akad<emijo in brucova- n iški višini. Ker so izvajžrli naj-
nje. Ravne so prvič doživele v e ž koroških narodnih pesmi, je
pravo »brucovanje«, ki so ga
pripravili študentje.

no vsebimo dela. Klub ima tudi
starešinstvo — to so ugledne
in za koro&fco stvar zaslužne
osebnosti.

Utanovitev Kluiba koroških

bil kontakt med poslušalci ia
nastopajočimi zelo prisrčen. —

Najtežje delo so koroški štu- Nastopili so na Ravnah, v Pre-
Studentov je bila sprejeta z ve- d e n t j e opravili — premagali so valjah, Crni Mežici, Vuzenici
liikimi simpatijanni v krogih, ki • ... -
se zamimajo za korožko

GLOSE IZ NAŠEGA ŽIVLJENJA

začetne težave. i n Slovenjem Gradcu.
* Po končanj turneji so nadalje-

Področje Klubovega delovanja V a l i z d e l o m - Sestavili so nov
je LRS. Glavna smer dela je se- P r ° S r a m koroške narodne pesmi
veda Koroška, tudi onstran meja I z R o z a > Z l l j e ' P o d J u n e m Meži-

Polarna noč
v Oražnovem domu

Zato je potrebno znanje tujih

saj je namen Kluba vzpodbujati
in pomagati slovensko mislečim
n a oni strani. Borijo se po svo-

jezikov in priporočilo svojega jih močeh za vse pravice Koro-

ške doline, ki g a že
pripravlja prof. Luka Kramolc.
— KKS ima v načrtu za letoš-

leto še več gostovanj. Po-
zdmženja. Kakor nas obve- gcev, za svobodno koroško be- v a b ] J e n l s° v Maribor, Slov.

Pretekli teden je DES od- ščajo je združenje pravnikov s e do. To je največje poslanstvo B i s t r i c o ' Huše, Celje in Zagreb.
§ e danes trdimo, dat^proble- P1 1 Oražnovemu domu poslalo za enega izmed svcr zlastl zamejskih študentov ki S o d e l o v a l i bodo pri otvoritvi

tudi ne more biti njen član. m i obstojajo. In pra v zato ZSJ e l e k t r i C n o razsvetljavo, ker ni- jih prijavljencev zelo pohval- morajo slovensko misel požive- r a v e n s k e gimnazije, na Okraj-
odvzemom legitimacije takim s o P l a č a l i zaostalega dolga no in toplo priporočilo n e m mladinskem fstivalu iZ odvzemom legitimacije takim

Članom bo Zveza komunistov
samo pridobila, kajti to je tudi
edina stvar, ki jih še veže na
orgahizacijo. A. L.

Letošnja medna-
rodna letovišča
na Jadranu

Kakor vsako leto doslej, se
je tudi letos prijavilo precejiš-
nje število inozemiskih študem-
tov, ki bi svoje počitnice radi
preživeli v naših ietovišlkih kra-
j-h. »Travel depantmant« ZSJ je
izdal brošuro s podatki o le-
toš^jih mladiiisikih taboriščih,
znanstvenih in turisti^inih poto-
vainjih i'n maiterialnih pogojih
za tuje štuidemte. V letoviščih
na Jadranu — Dubrovnik, Ba-
ške Vode, Kralj«vica in Zadar
•— bo prebivalo največ tujih
obiskovalcev. V Kraljevici, Ba-
šiih Vodah in Zadru bodo ta-
borili po šotorih v neposredni
bližini peščene obale, ki je po-
krita z gozdom. Vsako tabori-
ače bo inmelo svojo kuhinjo, re-
starvracijo, amiboilacto z zdrav-
nikom, športne terene, čolne in
razine druge stvari za razvedri-
lo. V D'Uibrovniiku. stareim ob-
morskem mestu Dalmacije, ka-
terega turistični sloves je ce-
njen povsod v inoizemstvu. pa
bodo tuji študenti prefoivali v
m^stu samem. Iz vseh navede-
nih mest, ki bodo sluiila kot
središča mednarodnih postojank,
P« bodo prirejali "zlete v
nja turisti&na me«ta. Iz Kralje-
vice v Crikvenico, Postojno,

timi mesti bodo ugodne promet-
ne zveze.

Zeleni pas okrog naselja
Pred dnevi so se začela olep-

ševalna dela na študentskem
naselij'U- Prostor med posarnez-
nimi blotki bo namreč zasajen
z drevjem, tako da bo v bodoč-
nosti nastal tu študentski park.
Navož^ina zemlja, ki je bila
pred kratkim še v kupiih raz-
trošena po prostoru, je sedaj
lepo poravnana in kmalu bo
zasejana tudi z zeleno travo.
Naposled DO tudi okolica na-
selja dobila povsem drugo sliko.

Romanistl se odpravljajo
v Francijo

Romanisti so trdno odločili,
da v počitinicah priredijo eks-
kurzijo v Fraincijo, ki bi jim
sluiila za izpopolnjevanje zina-
nja francoskega jeziika. Pred-
vsem bi obiskali znameniteiša
francoska mesta, kulturna in
univerzitetna središča, knjižni-
ce, seminarje, skratka v&e
z,nanstvene ustanove za prouče-

fakultete teh trditev
v časopisju ni preklicala.

Ko dekanat filozofske fakul-
tete odgovarja na drugo vpraša-
nje, smelo trdi, da je bila že-
lja, povečati obseg pouka peda-
gogike n a fakulteti le predlog
majhnega in zaključenega kro-
ga. Tudi če bi bila ta zahteva
neupravičena, čeprav smo stvar
argumentirali, vprašam dekanat,
ali smatra organizacijo ZKJ na
fil. fak., skupščino ZSJ n a fa*
kulteti in Kongres Ljudske ihla-

so plačali zaostalega dolga, no in toplo priporočilo.
ki je narasel že na zavida-
nja vredno višino. Stanoval-

stiski,
za

ti d a se bo zopet pokazala nem mladinskem festivalu in
priporočamo tov. X strnjena in močna' kot v borbi O k r a J n e m kulturnem festivalu.

Y, da ga sprejmete v službo, proti fašizmu. Vse to delo zah- P o I e t l ^ 0 v e r J e t n o gostovanje
ker odgovarja v vseh ozirih. teva temeljito poznavanje koro- n a K o r °šk8m povezali s taborje-

, v Omenjeni tovariš je dober ške zgodovine, njenih kulturnih n j e i m o b K 1°P i nJskem j€z*?ru.
poravnanje naplacanega ra- č l a n n a š e o r g a n i z a c i j e j a k t i _ tradicij. Klub je v zadnjem času K l u b j e s e d a J s r e d i d e l a > P r i "

m preskrbeti zasilno v e n i n p ožrtvovalen Sn raz- povabil k sodelovanju študente P r av, načrtov.. . Steje že okrogčuna
sredstvo za razsvetljavo. Več-
jih polaga z vsemi moralnlmi dunajske univerze Ti so se že

• wr m vrednotami. Pošten j€, skro- odzvali k skupnemu delu. —
7alPtnV

ni 7id r a Z P n ^ 6 " m e n ' i n k r a t k o m a l ° neopore- Najvažnejša misel Kluba je v
medsebojni pomoči v Klubu sa-

UGODNO PRIPOROČILO

120 članov — tudi 15 kolegov
lz zamejske oKroške — od kate-
rih je tri četrtine aktivnih.
Klub vključuje tudi 15 članov

Nakmadno je bilo dognano, m e m . Klub im a organizirano sa- starešinstva. Se vedno s e mora
je omenjeni individuum ^^ u ^ boriti z raznimi težaamida je„ , omenjeni incuviauum mopomoč, ki pomaga socialno

Pri »Putmku« išceja zapo- bil^ zaradi kraje izkJjifčeai' iz šibkim. Clani kluba si med se-kulteti in Kongres Ljudske mla- ... . . - . , - .̂ - , .
dine Slovenije z a majhen in za- s l l t v e mnogi slusatelji, pred- umverze za dobo treh let.

k i g a
z raznimi težavami,

ovirajo ,pri delu.

vsem v počitniških mesecih.

Beograjskl medidncl
gredo na prakso

v inozemstvo
Do sedaj so na. beograjski

univerzi odhajali na prakso v
zamejstvo večinoma tehniki.
Medicinci so bili do sedaj na vožnji. Za ceno ževljenja bi
praksi samo v Franciji in Av-
striji. Letošinji program zame- ne dovolil, da bi šel vlak

preko njega, ker bi gotovo Kluba na slavnostnih priredit- t u r n ° P ° s l a n s t v o > si je pridobil
njave prafctikantov pa je obsež- obstal sredi reke Se sam bi vah ob 10 obletnici ustanovitve z a u P a n J e k°™škega ljudstva In
nejši Zdraivstvene ustanove v si ne upal preko njega f " ^ ! ^ 1" 4" 1 '" ~i-.i--« o — ^ ~

ključen krog. Vsi ti foruimi sO
se s t o zahtevo strinjali in Kon-
gres jo je celo postavil na ostri-
no. K tej zahtevi nas je silila
želja, da bl izboljšali stanje na
naših šolah, ker smo mnenj.a da
naši dipioraanti nimajo dovolj
pedagoškega znanja za delo z
mladino. Strinjam se z dekana-
tom ko pravi, da razvoj naše-
ga šolstva ni !n ne more blti
edino merilo za okvirnl študij-
ski načrt, mnenj a pa sem, da
filozofska fakulteta vzgaja v pr- nejši. Zdraivstvene ustanove v si ne upal preko njega.
vi vrstl pedagoge, nato pa znan- na'ši diSaovini bodo sprejele 222 Kandidat molči!
stvenike m bi morala vzeti v inczeirasikih praiktiikanitov. Na
prvi vrsti razvoj našega šolstva osnovi reciiprcčme zamenjave pa
v obzir. Potrebno je, da naši dl-
plomantl vidijo iz svoje stroke
učni predmet, ne pa, da vidijo
v njej le znanost.

V odgovoru dekanata na zad-
nj-> vprašanje beremo, da so bl-
li študentje v borbi za novo
stavbo filozofske in prirodo
slovno - matematlčne fakultete
indiferentni. Tu ibl zastavll de-
kanatu vprašanje ali nič ne ve
o tem da je plenum UO ZSJ

boj pomagajo glede raznih stro- v P r a š a n J e prostorov, ki so za
kovnih vprašanj, pomagajo zla- n a dal jnj e delo kluba življenjske-

g pomena še d d iZO prelzkUŠnjO s t i novincem, ki se vpišejo na
Nedavno se je za izpdtno un'verzo, da jim tako Klub

mizo na naši TVS vodil iz- s k o r ° nadomešča dom.
redno zanimiv in poučen za- *
ključni pogiovor. Javno kulturno delovanje Klu-

Profesor: Tisti most, ki bi ba je bilo v letih 1952-53 bolj
ga vi skonstruirali, bi se po- skromno. V avgustu 1952 je
rušil že ob prvi poskusni Klub organiziral in sodeloval na d v e h letih požrtvovalnega dela,

ga pomena, še do danes ni re-
šeno; pa tudi finančna sredstva
so mininiialna.

Klub koroških študentov, ki
je najmoonejši klub na naši
Univerzi, je nedavno praznoval
dveletnico svojega obstoja. Po

Tednu koroških študentov. Po-
membno je bilo sodelovanje

nesebičnih naporov za slovensko
koroško idejo, z a njegovo kul-

Profesor: Ce bi moral
uiuiai

1. koroškega bataljona v maju
1953. Spominu na to veliko ob-

je bil posvečen že ves

tudi ljudske oblasti. S svojim
delom si zagotavlja svoj nadalj-
nji obstoj in zasluži

mosta, bi iz previdnosti
slal naprej svojo ženo.

Mežici 1. koroško partizansko
srečanje. Ob tej priliki je bil

£ va,nje romanskih jezikov, v pr- P^lal pismo Ljudski skupščinl.
vrsti francoske^a. Denarna

sredstva bodo podcusili nafcrati
v katerem med drugiin postav-
Ija problem prostorov na

Opstijo, PlitVi-ČOca jezera, otoke po tovannah in pod'j€tjih širom univerzl. Prav tako je bila tudi
Krik, Rab, itd. Z vsem-i našte- Slovenijc delegacija UO ZSJ prl tov.

Letni občni zbor MAK

se bodo
pili po skoraj vseh
državah.

Koristnost prakser v tujih dr-
žavah je za sluišaitelje naših
medicinsikih fakiultet zelo po-
merrabna. Bodoči zdravniki se
bodo seznanili s tujo medičin-
siko literasturo, apoznavali nove
metode in koraike v medicinski
znanosti ter na ta način dopri-
nesli svoj delež k iaitemaciojia-
lizaciji medicine, kar ie ena
važnih in temeljnih nalog sve-
tovttie zdravstvene organizacije.

Sekclja za biologjjo
Pred kraitkira so 'slušatelji na magamo ustvarjati tesno po- Katoliške akcije,

biologiji ustanovili sekcijo za vezanost našega ljudstva to
proučevanje biološikih ved. De- i n onstran državne meje.

Milan Pavliha

KAKO BOMO KORISTILI
ZAMEJSKI KOROŠKI
Poleg nalog, ki stojijo pred dijo v odtujevanju koroškega osvobodUne borbe v sloven-

dmgimi študentekima khibi slovenskega življa od matič- skih zamejnih pokrajinah, to
lma Klub koroških študen- nega naroda in v zavajanju je načelo skupne borbe vse-
tov ŠQ posebno nalogo. preprostega slovemkega člo- ga antifašističnega prebival-

Nasa skrb mora biti, da po- veka v Avstriji po direktivah stva teh pokrajin, neglede
neke na narodnost, za

lo se bo odvijalo predvsem
preko roolo§ke sekcije. Clani

Naša pomoč pa ne more bi-
ti res plodna in koristna,

Pretekli teden je bil letni
občni 23bor mariborskih aka-
dermiikov, ki so se v lepem ite-
vilu zbrali v prostoriih univer-
xe- Zibor je imel delaven zna-
čaj, saj so obravnavali različi-
na vprašanja, na katera so ma-
rifcorski kolegi v preteklem le-

Haloška akcija
• P*ujski a/kademiki so posta-

Vlli v svoj okvirai načrt tudi
tako imenovano halošiko akcijo.
V p&čilnicah nameravajo slku-
pine šitudenitov raziskati in ob-
delati nekatere probleme v Ha-
lozah, proučiti gospodarsko
Etruikturo tega vinogradnišikega
predela, socialni sestarv prebi-
valstva i« socialno-zdravstvene
prilike, pod kaiterinni živi tam-
kajšnje prebivalstvo, ki je bilo
ie v bliinji pre<teklosti emo iz-
med naibolj zaostalih v Slove-
ni/ji. Okrajni ljudfiflci odibor je
pripraVijen dati visoikoSolcera
ptujsikega okraja za to akcijo
v Halozah vsa potrebna denar-
»a sredstva.

tu naleteli. V ospredju je bil
problem »konomsikega stanja
neikaterih sluišateljev, ki so ne-
zadostno preskrbljefni, kar jim
onemogoča normalen študij,
problem povezave in nadaljnje-
ga uveljavljanja v javnem irn
politiičnem življenju svojega

skem mntvilu zoroet prebudill
in. se lotili potrebnega dela^ V
načntu imajo eksflrurzijo v izra^
zito krašike~~ predele. Obiskali
bodo v ta namen Cerkinišiko po-
Ije, Rakovo dolino, ki sta zna_
meniti po kra&kih pojavih. Mla-
de geografe namreč najbolj za-

mesta- Nakazali šo glavnesmer- nimajo ravno kražlki predeli in
nice dela v letošnjem šolskem njihove posebnosti.

V septermbru bo v Mariboru
foomgres slovenskih ge&grafov,
na ka-terega narraeravajo poslati

letu in počiitnicah. V raapravi
je sodelovalo več govornikcv,
čd katerih so nekateri precej
kriti^no iin temieljito opozorili
odibor na siorjene napaike. Pre-
cej Marifoorčanov še vedno sto-
ji izven klufoa, velifco ftlanov
pa misli, da je dovolj, če redno
obi»fcujejo sestamke in plačujejo
članarino. Na koncu je bil iz-
voljon nov odlbor.

GEOGRAFSKI KLUB
ZOPET DELAVEN

Lansko leto je bil Studentski
geografsiki klub zelo delaven,
saj je organiziral vrsto korist-
nih strakovnih ekskurzij in
raziskavanj. Zdaj so se po zim-

okrog 15 delegatov.

sekcije bodo prifejali razna dakler temeljito ne poznamo
predavanja iz biologije in zoo- prilik, v katerih danes koro-
logije, zbirali živali in podatke ški Slovenci živijo. Zato mo-
o teh živalih za inštitute in r a biti naša osnovna naloga,

da proučujemo vse politično,
kulturno in go&podarsko živ-
ljenje Slovemcev na Koro-
škcm ini potem v okviru svo-
jih moči pomagamo tej nji-
hovi življenjski borbi. Vendar
bi se motili, če bi mislili, da
lahko spoznamo te pogoje le
s potovanjem na Koroško,
temveč je potrebno, da naši
člani že med svojim študijem
vestaio in kontinuirano zasle-
dujejo vsa dogajanja, ki jih

bialoMke uistanove, raziskavali
raana bicloišika področja itd.
Namen sskcije je obenem ure-
jevatl in sistematizirati vse
zbrane podatke in ma>terial.

Objava

L.IST STUDENTOV LJUBLJANSKE UNIVERZE
Urednik Pritnož Kozak. Študent fllozofije.

Na«lov uredniStva In uprave: Ljubljana, MikloSi*eva cesta 5a.
— Letna naiofnina 200 din, polleltna 10S din, četrtletna 53 din.
— I2fhaja v&an drui?l petek. — Tisk tiskarne »slovenskega po-
ro*»valca». — ftokopisov ne vračamo. — Narofinino nakazujte
na teicoči rafun NP 606-T-841.

Pogovor o Izseljevanju
Sezonsiko Izseljevanje posta-

ja za Prekmurje resen problem.
Ljudje, navezani na zemljo
med Muro in Lendavo, jo za-
pu&čajOf ko nastopijo spomla-
danska dela. Vračajo s zopet
n^-]. ko prestane delo. To se
ponavlja verižno iz leta v lelo.
Zaradi tega je klub prekmur-
sikih itudentov organiziral di-
skusijo o problemu sszonskega
izselj«vanja, ki je bila pretekll
teden. V diskusiji so različno
gledali na ta problem in je bilo
nekoliko nasprotujočih si tez o
vzrakih sezonskega izseljevanja.

Odbor Zveze študentov —
združenje študentov prava in
strokovno-ideološki klub obve-
ščata vsa vodstva ZŠJ, da imata
na programu več zanimivih

beleži tisk in publikacije slo-
venskih koroških organizacij.

, . ,. . ., , Ko bomo spoznali mnogo-
preaavanj z aisKusijami o vpra- v r s t n o problematiko, pred ka- »slovenske« politike n a Koro- skupnega cilja, ki more biti

tero stoji slovenslka manjši- škem. Ko bomo spoznali de- le ustvaritev demokratičnih,
na in njene organizacije v jansko ra^anerje poHtičnih soGialističnih dmžbenih od-

šanjih, ki bodo zanimala tudi
študente drugih fakultet. Pred
kratkim se je vršilo predavanje Avstriji, bomo lahko sami po- sil in njihove namene, ne bo nosov, ki edini lahko poleg
organizacijskega sekretarja CK
ZKS tov. Vide Tomšičeve o III.
in IV. plenumu CK ZKJ.

Na ^poredu so Se predavanja
o macartizmu, združeni Evropi
in o drugih problemih.

O teh predavanjih bo odbor
obveščal druga združenja preko
Tribune, Univerzitetnega odbora
ZSJ in na druge načine.

segli v razpravo o vseh pere- več težko zavzemati stališča socialne osvoboditve delovne-
^ h problemih življeaja na do raznih poizkusov, ki se g a č l o v e k a n u d i j o m a n j š i n a m
Koroskem m s tem ustvanh kažejo v tem, da se posamez-
tisto pristno vez, ki bo pome- ni akademiki z one strani
nila za koroške Slovence bo- meje zanimajo za neko tretjo
gato podporo njihovim pra-
vičendm težnjam.

tudi dejansko nacionalno ena-
kopravnost.

Se posebno pa moramo
skrbeti tudi za tiste sLoven-

pot, ki bi bila nepolitična,
samo kulturna in gospodarska.

Stremeti moramo za tem, da Ugotovili bomo lahko, da ta- ske akademike, ki študdrajo
tudi s svoje strani spoznamo kih stališč ne zagovarjajo pri- po raznih univerzah v Av-
politično situacijo med koro- jatelji Slovencev na Koro- stri.ii, ker so prav ti radi do-
škimi Slovend in da ugoto- škem, temveč tisti, ki bi radi kajšnje nepovezanosti z de-
vimo katere organizacije so slovensko vprašanje ločili od janskih stanjem na slovenskem
dejansko predstavniki koroš- splošno družbenih vprašanj, Koroškem pod vplivom naj-
kih Slovencev in damo pravo ki bi radi urričili eno cxi os- različnejših šhodijivih nazo-
ime tistifn skupinam, ki vi- novnih pridobitev narodno rov. L. B.



ED ŠTUOENTI PO SVETU

Reforma pravnega
študija v Franciji

Bierut —• glavno mesto Libanona

Libanon

AHTEVE STUDENTOV

I

Zveza libanonskih študentov
zahteva od vlade predvsem zvi-
šanje dosedanjih suibvencij za
štydente za lOOo/o in gradnjo
pravne fatoultete in inštituta za
politiifrne znanosti na univerzi v
Beirutu. Zveza je podala tudi
zahtevo za dodelitev deviz li-
banon&kkn »tudentom, ki študi-
rajo v raozemstvu.

BURMA
6 zafoojev zdravil v vrednosti

5.500 švicarskih frankov, na-
bavljenih iz internacionalnih
WUS sredsrtev, je prišlo v Ran.
gun. Med zdravili so auromy-
cin, streptomjrcin. penicdlin in
razne vitamin.ske tablete ter
druga zdravila. S to pošiljko bo
zdravstvena zažčita univerze
lahiko nudila gmotno slabšim
Studentom brezplačna zdravila.

FINSKA
Siroko akcijo za zgraditev no-

ve univerzitetne knjižnice je
med drugim začel tudi študent-
ski časopis »Ylioppilaslehti« g
posebno izdajo v 100.000 izvo-
dih. Pod pakroviteljstvom pred-
sednika republiike Paasikivija
pa so med dragjin bill dani v
promet tudi spominaki anaki po
1000 finskih mank in plakete po
5000 fimskih mark, kar naj bi
šlo v fond za graditev univer-
ziteine knjižnice. Nova biblio-
teka bo zgrajena na zemljišču
»Domus academica« v Helsin-
kih.

Nemčija
ZVEZA INDONEZIJSKIH

STUDENTOV V NEMCIJI
V Bonnu so indonezijski štu-

dentje, ki študirajo na nemšfcih
univerzah, ustanovili svojo last-
no študentsko zvezo, katere
glavne naloge so, da skrbe za
združevanje indonezijskih štu-
dentov. da varujejo njihove in-
terese, da utrjujejo dobre od-
nose med indonezijskimi in
nemškimi ter ostalimi inozem-
skimi študenti.

Študenti v tujini
Nad 100000 študentov obisku-

je univerze izven svojih držav,
kakor je ugotovil UNESCO ob
priliki poizvedb o vpisanih itu-
dentih na tujih univerzah. Upo-
števane so vse države razen dr-
žav sovjetskega blaka. Države

Francija
Profeeorji. učitelil in ftbu-

dentje so 26. februarja po
celi Franciji demonstrilali za
gradnjo novih uAnih poslapdj,
zvišanje profesorskih pla£, za
reformo dodeljevanja im izpla-
čevanja štipendij ter zboljiamja
študentskih pogojev. Na univer-
zah in mnogih drugih visokih
šolah ta dan ni bilo predavanj.

z najvišiim številom inozem-
skih šiudentov so ZDA s 33,600,
Framcija 13.700, Anglija 8.200,
Svica 4,250 itd. Druga tabela,
ki jo je uredil UNESCO. pa
priikazuje, koliko študentov po-
sameznih držav študira v lno-
zemstvu. Tudi tu so na prvem
mestu ZDA z 8.000 študenti, sle-
de pa Kanada s 5.000 in Kitaj-
ska s 4.500. Visok0 število ima
tudi Grčija, gaj ;e študentov,
ki ^tudirajo v mozemstvu, več
kot 3.100.

Egipt
Zoprta univerzo

Te dnl" so se zopet prlčela
redna predavamja na univerzl
v Kairu. Univerzitetna poslopja
so bila ob ponovni otvoritvi
obkrožena •» močniini policijski-
mi kordoni in na univerzo so
imeli vstop samo vpisani šfcu-
dentje. Na dan otvoritve so
žtudemtje priredili na univerzi
veliko zborovanje, na katerem
so zahtevali najhitrejil zaiklju-
ček preiskav o krvavih spopa-
dih, ki so bili povod, da so za-
prli univerzo.

LUSK gostuje no DUNAJU
V nedeljo, od 16. do 20.

aprila bo LUŠK nastopil na
Dunaju proti avstrljskemu
prvaku EITZINGU v katerem
so zbrani vsi najmočnejši ša-
histi Avstrije in Še proti
enemu avstrijskemu klubu.
Na pot pojde isto moštvo, ki
je osvojilo v Valjevu tretje
mesto.

Reforma šolstva v Francljlza-
jema vse panoge visokošolske-
ga študija. Ta reorganlzacija
ima za cilj Izpopolniti In prila-
goditi študij zahtevam današ-
njega časa. Predvidena je tudi
reorganizacija pravnega Studija,
kl naj se močno modemizira-
Te spremembe v zvezf z re-
formaimi bodo najprej izvedene
ravno na pravnetn področju.
ker so reforme za pravnl štu-
dij v celotf že odobrene od Sve-
ta za naclonalno vzgojo fn m!-
ntstrskega sveta francoske vlade.

Vgilavnem obstoja reforma v
poglobltvi študlja, zato so prf-
ključill programu za dosego
»Licemelje« še četrto leto, v ka-
terem naj b\ se študentje po-
polnoma seznanili z vsemi
vprašanjl. Vsak študent na ju-
rldlčnih fakultetah v Francijl
lahko doseže po dveletnitn štu-
diju diplomo »Bachelier en
Droit«. Za naslov »Llcencije«
sta pa potrebnl nadaljnJ dve
leti. V začetku treljega leta se
žtudent lahko odiločl in Izblra
med civilnlrn pravom, javnim
pravom, politlčniml znanostmi
ter politično ekonomljo. Za do-
sego doktorata pa je tako kot
na dsugih fakultetah potrebma
dlsertacija.

Dosedanj! poloiaj na pravnih
fakultetah je bil nevzdržen.
Priznatl je treba, da »o bile
mnoge pravne doktorske diser-
taclje malo ali skoro ničvredne.
Pravne fakultete so blle za
mnoge študente samo pribeža-
lišče — fakulteta, kjer nl bilo
treba štu-d!ratl. Raizvredn.oteinje
dlplom ln pomena pmvnega
študfja kakor tudi prekomemo
žtevilo študentov, kl niso Imel!
prav nobenih možnostl za bo-
dočo zaposlitev, »o bila detfstva,

kl so narekovaJa, čim hitrejšo
rešitev. Pojavila se je tudi za-
hteva, da je treba na unlverzah,
zlasti pa na pravni fakultetl
prilagoditi študlj modernemu
življemju ln ne trdovratno
vztrajatl na klasičnemu pravu,
pnavnl zgodovini In rimskemu
pravu, ki predstavlja le del
izobrazbe za modernega prav-
nika. Treba ie obvezn0 uvest!
študlj polltlfrnlh In soclalnih
ved, kakor tudi politlčne ekono-
mije, ki tvorijo najpomembnejil
element za študlj modernega
prava.

To ogromno števllo pravnl-
kov na francoskih univerzah
pa je Imelo za posledico tudi
težak ekonomskl položaj mJa-
dih pravnlkov. Z zmanjšanjem
števila pravnikov bl biH t! pno-
blem vsaj v nekl mer! rešenl.
Zato je že nekaj frasa pravnlk
podvržen mnogim izpitom z na-
menom, da se njihovo število
čtm bolj zmanjša. Tako je za

francoskega pravnika pogoj, fte
hoče priti na sodišče ali pa do-
se^i advokaturo poieg »Licence
en Drolt« Se poseben izplt za
lzpričevalo !n dovoljenje za iz-
vrševanje odvetnlškega pokll-
ca. Sele potem postane prlprav-
nfk in končno odvetnik. Torej
vidimo, da se kažejo tendance
zmanjšati število pravnikov in
tak 0 zagotovitl njihov material-
nl položaj. Da je pravnikov res
veliko, kaže Že tiidi to, da je
sariao v Parizu preko 4000 od-
vetnikov.

V zvezl z novim načrtom vla-
da na pravnih ustanovah in fa-
kultetah v Francijl razburjenje.
Dlplome bo sedaj težje doseči.
Studijska doba se bo podaljša-
la, premagatl pa bo treba 4e več
ovir kot dosedaj. Toda študent-
je, kl lmaj0 veselje do prava
ln kl Studirajo pravo, bodo z
veijo gotovostio zrli v bodoč-
nost, kollkor se pač danes o go-
tovostl v Franciji sploh še mo-
re govoritl. Vendar pa pred-
stavlja reforma študijskega re-
žima v Francijl spremembo, kl
je ornembe vre<ina.

| MEDNARODNI ŠTUDENTSKI TEDEN V ALBACHU
| Avstrijska študentska organizacija, ki že od 1945. leta
| prireja vsakoletni mednarodni visokošolski teden v Albachu,
| bo tudi letos priredila »Evropski forum« ter na ta način
= pripomogla k zbližanju in sporazumevanju med znanstveniki
| in študenti. •
| Glavna tema bo »Sedanjost in znanost«. Razpravljali
= bodo v 10 delovnih skupinah pod vodstvom najboljših
| visokošolskih profesorjev, seminar pa bo izpopolnjen s
| predavanji strokovnjakov. V posameznih delovnih skupinah
| bodo najrazličnejša predavanja, n. pr. »Svet elektronskih
| avtomatov« — »Patologija moderne zavesti« — »Jeziki,
| spoznanje in stvarnost« — »Situacija in naloge Evropskega
| vzhoda« — »Vprašanje splošne svobode v Evropi« itd.
= Delovne skupine bodo opravile svoje delo v več jezikih in
| sicer v nemščini, angleščini, francoščini in italijanščini.
1 V »Evropskih razgovorih«, to je v ciklusu predavanj,
= katerim bodo vedno sledile diskusije, bodo predvsem obrav-
| navali evropske probleme. V teh razgovorih so predvidena
= predavanja »Banka« — življenjska žila evropskega gospo-
| darstva in »Naloga časopisja v sedanjosti«.
= Zelo obširen program kulturnih prireditev, koncertov,
| (sodelovanje dunajskih filharmonikov), razstave (umetnostne
| in književne) bodo to prireditev obogatile, tako da bo znatno
= presegla okvir dosedanjih visokošolskih tednov.
ITllUllllllilltUUIItlttllllUllllltllltUIIIUIIIItHllltlitlUIUIIIUIUIIUIIIIItllltlllUIMIUIUIIMIIHtlllltlUII

MEDNARODNA
DELOVNA AKCIJA

Ravno taiko naj vzamejo težke
čevlje ali šikornje, tople pulo-
verje in kopalne obleke. Neka-
tere akcije se bodo labko vr-
šile le, če bodo udedeženci ime-
li seboj kolo. Orgsunizacija NUS
se obvezuje, da bo plačala pre-
voz za kolo znotraj Neročije,
prevoz do meje pa nnorajo ude-
leženci plaiaiti sami. Interesen-
tj, ki se nameravajo prijaviti
naj store to na združenju svo-
jih fakultet in sicer najikasneie
do 5. julija 1954. za prvo in
najkasneje do 20. julija 1954.
za drugo delovno aikcigo.

Fizilakni inštitut v Parizu

Tekmovanje študentskih listov
v Veliki Britaniji

Britanskj študentski p
»Nonesush News« je bil zma-
govalec v tekmovanju ^tudent-
skih časopisov med zadnjimi
siavnostnimi, prireditvami 4tu-
dentske nacionalne zveze. Dru.
go mesto je zasedel čiasopis
»Guild News« univerze Birmin-
gham, tretje pa »PI« univerzi-
tetnega kolegija London. 2irija
je bila sestavljena Iz treh po.
klicnih žurnali&tov, ki so oce-
njevali vsebino, slo-g in obllko.

ska konferenca, k{ se bo začela
15. julija v Londonu, nadalje
vala v Birminghamu ter konča.
la v Edinburghu. Predvideni $o
ogledi poliklinik, bolnišnie, uni-
verzitetnih kolegijev Itd. Iz teh-
ničnih razlogov bo število ude-
ležencev omejeno na 50.

škotska

Odvetnik bo bronil
študenta

Glavni dogodek *a Studente Studentski svet untverze v
medicine v tekočem letu bo in- Glasgowu£J« interveniral pri
ternacionalna klinična študent- univerzitetnemu senatu v zade-

vi nekega študenta. k1 je bil
izkijuien zaradi nezadosdnih
Študijskih uspehov. Studentski
svet je bil mnenja, da je štu-
dent zadostil predpisom, ki vla-
dajo na filozofski fakulteti in
da ima izpite položene, kot to
predpisuje pravilnik, Zato je
študentski svet prlzadetemu
odobril zneaek 50 funtov šterlin-
gov, da bj si s tem denarjem
najel pravnega zastopnika.

•
Na drugem zasedanju Skotske

Študentske nacionalne zveze SUS
ie bil sprejet predlog univerze
Aberden, ki poziva SUS, da se
zavzame za odgoditev vojaškega
roka do konca študija. Zveza
SUS bo sedaj v tem smislu
ukrenila vse potrebno pri Mini-
strstvu vojske, da bi ugodila že-
ljl študentov. Na istem zaseda-
nju so z 27 proti 6 glasovl spre-
jeli predlog, da se obsodi name-
ra Južno-afriške vlade, uvestl
na univerzah ločitev po rasah.
Delegati Edinburgha so glaso-
vali proti temu predlogu z ute-
meljitviio, da je SUS nepolitič-
na organizacija in naj se zato
ne razpravlja o političnih za-
devah.

Nemška Nacionalna unija
študentov v Bonnu organizira
letos počitmiSko delovno akcijo
v Nemčiji, ki bo v dveh izrae-
nah m sicer:

1. od 12. julija do 1. avgusta
1954.

2. pa od 2. avgusta do 22. av-
gusta 1954.

Prjavnina za deiovno akcijo
v Nemčiji snaša 18 DM. Delalo
se bo v gazdnih področjih Sa-
xon&ke in Južne Bavarske —
predvsem lažje gozdno delo in
ob obalnih podro<5jih Schleswig-
Holsteina, kjer bo delo n a ob-
novi poplavljenih področij.
Hrana in stanovanje bosta pro-
sti. Poleg tega pa dobi vsak
udeleženec delovne akcije za
vsak delovni ted«« nagrado v
znesku 16 DM. Delo bo trajalo
6 ur dnevno, razen nedelje.
Prostl čas smejo udeleženci de-
tovne akcije uporabljati, kakor
koli želijo. Poleg tega bodo v
prostem času s strani NUS-a
organizirani razni skupinski
izleti v bližnja mesta, predava-
nja, možnosti »poznavanja živ-
ljenja v nemišikih družinah in
podobno.

Pogoji za »odeLovanje na
mednarod>ni delovni akciji v
Nemčiji so, da je kandidat člam
ZSJ in da akitivno dela v tej
organizaciji, da se ie udelež«-
val delovnih akcij v domovini
in da vsaj delno obvlsda kak
tuj jezik, predvsem nemšičino,
angleščino all francošičino. Za
potne strošike in prijavnino, ki
znaša 18 DM in ju krije vsak
udeleženec sam je mednarodni
odibor prosil, da narn omogočijo
plačilo v našem denariu. De-
lovna akcija je tako za moške
k-ot ienske. Vsaflt udeleženec
mora bitj zavarovan proti bo-
lezni in nesreči, za kar mora
predložitj potrdilo zdravstvene-
ga fonda ali u«stanove, ki ga }«
zavarovala.

Udeležencem bo pravočasno
javljeno zbirno mesto, paziti
pa bodo morali, da pravočasno
priapejo tja, ker v nasprotnem
primeru OTganizacija, kl orga-
nizira delo ne jamči za njiho-
vo zaposlitev. Posamezne sku-
plne bodo itele 20—30 ljudi in
bodo nameščene v raanih štu-
dentskih domovih.

Studentom, ki sc bodo udele-
žili delovne akcije se priporo-
i&, da vzamejo s seboj ves
osebni pribor, toi j« potreben.

DANSKA
Studeivtsiko združenje Danske

namerava prirediti počitnišiki
t€čaj v Jugoslaviji od 20. do 30.
julija v nekem manjšem meŝ tu
severnega dela naše dežele. Ju-
goslovanska študentska organi-
Z3cija je pri razpravah o iz-
vedbi tega nadrta pokazala ve-
liko naklonjenosti ia prizade-
vanja.

MEMORANDUM
članoiu parlamenta

Edinburgh je kulturno središče Skotske

Problemi študentov iz pre-
komorskih držar v Francifi

Danska študentska nacionalna
zveza DSF je raadelila pred
zadnjimi parlamentarnimi vo-
litvami med vse kandidate me-
ttiorandum go&podarskih in
socialnih razmerah danskih
Studentov. V tem metnorandu-
mu poudarja, da Je življenjski
standard šitudentov padel vn da
veliko žtevilo mladih, sposob-
nih ljudi nima možnosti posve-
titi «e visokošolskenvu študiju
sli pa fta zaradi pomanjkanja

denarnih »redatev ne more na-
daljevati. Ta akcija je bila
usmerjena na to. da bi sprejeli
na<čTt, po katerem bi vsi štu-
denti, ki z dobrim aspehom
polagajo lzpile, prejeli Stipen-
dije, ostali itudentje pa naj bi
sl pridobili pravico do brez-
obrestinega posojila, za katerega
bi jamičila država. DSF upa in
pričakuje. da bo načrt v naj-
krajšecn čaau predložen parla-
mentu v razpravljanje.

FESTIVAL
JE PRED VRATI
Le dobrih 14 dni nas še ločl

od pričetka festivala ljubljan-
skih študentov. Od 9.—23. maja

! bodo poleg kulturnih in drugih
! skupin nastopili tudi športniki
ljubljanske univerze v raznih
tekmovanjih in prireditvah.

Akademski športni odbor je
že sestavil koledar prireditev, v
katerih bodo sodelovale skoraj
vse sekcije in klubi, ki delujejo
v okviru ASO.

Največji prireditvi v teh dneh
bosta prav gotovo študentsko
prvenstvo v odbojki in v ko-
šarki. V Ljubljani se bodo
zbrali najboljši odbojkarji in
košarkarji, med katerimi je
mnogo državnih reprezentantov.
ki so Člani znanih klubov, kot
AŠK, Crvena zvezda, Mladost
in drugih. Tudi odbojkarji bo-
do nastopili z najbolj kvalitet-
nimi ekipami, z mnogimi držav-
nimi reprezentanti. Videli bomo
člane AOK, Branika, Crvene
zvezde, Mladosti in drugih. Pred
nastopom na državnem prven-
stvu bodo imeli študentje ljub-
ljanske univerze še svoja pr-
venstva v odbojki in košarki,
kjer bodo izbrali najboljše
igralce za nastop na tekmah za
državno prvenstvo.

Seveda ne bo ostalo samo prl
odbojki in košarki. LUSK, ki je
dosegel tako lep uspeh v tek-
movanju zvezne lige, bo imel te
dni velik turnir posameznikov.
Člani judo kluba se bodo spo-
prijeli z Zagrebčani, ki veljajo
za najboljše v državi. Za prija-
telje bele žogice bo zanimivo,
če Izvedo, da bo v dneh festi-
vala finale namizno tenlškega
prvenstva univerze. Strelci bo-
do priredili nagradno streljanje,
sabljači pa bodo imeli svoje
prvenstvo.

Poleg vseh teh prireditev pa
bodo organizirali še razstavo
slik in trofej študentskih šport-
nih klubov po Ijubljanskih iz-
ložbah. O pripravah na iestival
bomo še poročali.

Poslopje Francoske afcademije
v Parizu

Na tlskovnl konferencl, kl ]o
je priredila nacionalna študent-
ska zveza »UNEF« v Parizu so
blli obravnavani probleml Stu-
dentov iz prekomorskih držav.
V ospredju razpravljanja so bili
stanovanjski problemi. Sicersta
bila v zadnjem času otvorjena
dva nova domo v »Cite Univer-
sitalre«, ki pa ne zadostujeta
študentskim potrebatn in je zato
nujna potreba, da se prične z
gradnk) novih domov za študen-
te iz ^Kameruna, Guajane in
Antilov.. Privatne sobe preko-
morski študenti pogosto ne mo-
rejo najemati, ker jih lastniki
stanovanj lz rasnih razlogov
odklanjajo. Razpravljajo se je
tudi o izplačevanju štipendij,
ki je dokaj neredno. Prekomor-
ski študentje zahtevajo tudi pre-
vozne olajšave, kar bi olajšalo
njihovo že Itak težko življenje.

Grčlja
WUS pomoga

WUS Je odprl v Atenah po-
sebno biblioteko za itudente. ki

9o pri laoskoletnih potreslh
izgubili svoje udne knjige. Mno-
gi pisatelji učni>h ktijig so bili
s posebnimi dopisi naiprošeni,
da odstopijo tej novi biblioteki
po en izvod svojih publiciranih
del. Temu pozivu so se vsi radi
odzvali in atenski biro WUS
je že v najkrajšem času pričel
prejemati knjige. Angleški ko-
mite WUS je dal na razpolago
skupno vrednost 600 funtov
šterlingov za nabavo učnih
knjig.

Indonezlja
Studenti no) spoznajo svet

Indonezijski prosvetnj mlni-
»ter Mohamed Yamin je lzja-
vil, da so v teku priprave za
preselitev indonezijskih itu-
dentov, ki trenutno študlrajo v
Holandiji, v druge države Po
njegovem mnenjoi je treba po.
slatl mlade ljudi v vse dele sve-
ta, kjer naj bj nadaljevali štu-
dij, kajti na ta način bodo prav
gotovo vei pridobili kot t Stu-

dijem satno V «ii državl. Tre»
nutno študira v inozaidistvu pre-
ko 2000 indonezijskih študenrtov,
oa teh pa jih je skoraj 1500 v
Holandiji. Na nedavmem *e«t»in-
ku med ziunanjim in prosvetnim
ministrom ter visokiim komisar-
jern za Indonezjo je bilo skle-
njeno, da bodo večji del teh
študentov poslali v drug^. pred-
vsem v gosednje azijs-ke države.
Kanoda

Sprememba
pravnega študlja

Zasedanja deželnega parla-
menta v Quebecu se je tklele-
žilo 115 študentov prava z na-
menom, da podprejo predlog za
spremembo študija prava na
univerzi Quebec. S to spremem-
bo naj bi se itudij prava skrčiJ
od 4 na 3 leta. Predlagano je
bilo tudi, naj bi š>tuder>tie pra-
va po treh letih polagall samo
praktični izpit. Sedai namrefi
morajo polagati po treh letih
teoretski, po četrtem pa &•
prakti<hii izpit.

kanadskih univenah go i d o Stevilnl kahu-klubi, ki vsako leto prirejajo mnogo
mednniverzitetnib tekmovanj na divjih rekah
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Ljubljansko dramsko gledali-
šče je kot novo premiero posta-
vilo na oder delo španskega pi-
satelja Tirsa de Moline »Don
Gil v zelenih hlačah«. S tem se
je naše kulturno občinstvo sez-
nanilo še z enim predstavnikom
španske drame poleg tistih, ki
smo jih že srečali na našem
odru: Calderon, Lope de Vega
in Cervantes. To je vsekakor
pomembno in hvalevredno, ven-
dar pa bi se dalo ob delu sa-
mem marsikaj spregovoriti.

»Don Gil v zelenih hlačah« je
komedija tiste zvrsti, kamor bi
upravičena lahko šteli tudi ne-
katera dela, ki smo jih v tej
sezoni videli pri nas in to ne
glede na to, kakšnim narodnos-
tim pripadajo njihovi ustvar-
jalci in neodvisno od časa, v
katerem so nastajala. Vsa ta
dela imaje neko, zanje bistveno
značilnost, ki je pogojena po
bogastvu doživljanja, globini
spoznanja in umetniški moči
njihovih ustvarjalcev. Ce Tir-
sovemu delu pridružimo le dve
deli, za katere domnevamo, da
sta mu podobni — »Trinajst jih
bo« in »Harvey«, vidimo, da se

Cyrano de Bergerac
Kdor je kdaj z veseljem ln

užitkom prefcral Rostandovo
dramo, oziroma heroično kome-
dijo, kakor jo imenuje pisatelj
sam: Cyrano de Bergerac, je
bil ob istoimenskem filmu, ki ga
gledsmo pri nas, prav gotovo
razočaran. Filmski Cyrano se je
rnnogim upravičeno zdel neade-
kvatsn sliki, ki so s[ jo ustva-
rili pri branju drame.

Cyrano ssm na sebi je lepa,
tragiina in pretresljiva figura,
ki bo v vseh časih aktualna,
vedno živa, vedno enako ponos-
na Sn nezlomljiva. V njem se
skriva umetniško občutljiva in
genialna duša, združena z noro-
giavim gaskonjskim ponosom, ki
mu brani, d a bi od kogar koli
sprejel pomoč ali podporo. On
uravnava svoje življenje po ču-
stveni logiki svoje narave, ne
po razumni, meščanski, ki jo za-
stopa njegov nasprotni pol Le
Bret. Razumljivo je, da je pa-
meti, ki si postavlja za cilj le
ugoano in dobro življenje in ka-
tere edino zlato tele je uspeh
— da je taki pameti popolnoma
nedoumljivo, zakaj Cyrano ve-
nomsr zapravlja eno prilož-
nost za drugo In si ustvarja
znova m znova saone sovražnike.
Le Bret in Molierov Fllint sta
si na las podobna. Oba se bolest-
no-začudeno vprašujeta: zakpj?,
ko si Cyrano ustvari novega so-
vražnika z zavračujočimi bese-
dami. »Ni je nagrade — enake tej
kot je v prlznanju mojem — ko
ustvarjam pesmi in jih sebi po-
jem.« Le Bretu ne preostane
drugsga kot da obupno sklene
roke in potoži: »A, to si si po-
stlal! .Odbiti srečo, ker se ti
ponudi, je vrtoglavstvo.« In Cy-
ra-no nato: »Le Bret spet godr-
nja.« Kakor se zdi poštenemu Le
Eretu samo po sebi umljivo, da
ne izziva nevarnost in da se po-
korava močnejšlm od sebe, prav
tako se zdi Cyranoju umljivo, da
ne trpi nobene uzde, ki si je ni

nadel sam, nobene roke, ki bl ga
vodila, nobenega hrasta, ob ka-
tsrem bi se lizal kvišku kakor
bršljan. Tako se bori skozi živ-
ljenje sam, brez opore, brez
ljubezni, neprijazen in osovra-
žen. Z močjo svoje besade je
tekmecu osvojll in prepustil
ljubljeno žensko in ko mu spo-
roče, da je Moličre prekopiral
cel prizor iz njegove drame, ima
eno samo grenko tolažbo: »Mo-
H6re je veleum in Kristijan je
bil lep«. Brezglavi, zanosni, ved-
no nekoliko nad zemljo plavajo-
či Cyrano, ki ceni najbolj noro,
nesmiselno, toda viteško deja-
nje mnogo bolj kot hinavsko
priznanje velikašev! Ko gre sam
v boj protl sto možem, da bi
branil neznatnega in ničvredne-
ga pijančka, navede za *o svojo
odločitev en sam razlog: »Ker
ta pijana muha, prav čedno se
je vedla vsaj enkrat: v cerkvi
nekoč njegova ljubljenka se z
blagoslovljeno vodo prekriža —
on, vodomrz, brž kamnu se pri-
bliža in sreba in izprazni vse
do dna!« Saoio zaradi te edine
poteze pijanega Ligniera je Cy-
rano pripravljen tvegati življe-
nje. V svoji doslednosti, načel-
nosti in ponosu je nepopustljiv
tako, da si zasluži celo spoštova-
n)e svojih sovražnikov. Grof de
Guiche na koncu mora priznati:
»No: ker se je ubranil obzifov
vseh, dosegel je prostost, svobo-
do svojih misli in dejanj«.

Takega Cyranoja v filmu nl-
smb v celoti zaslledili. Ceprav je
bil ubran na isto noto, si je pri-
svojil nekatere elemente, ki jih
pravi Cyrano nlkdar ne bi smel
Imeti; to sta predvsem burkaštvo
in sentimentalnost. Vendar pa
vsa krivda za neuspeh filma n i -
kakor rie leži na samem Cyra-
noju, ki ga je igral Ferrer, tem-
več rnnogo bolj na tem, ker iz
take drame, kot je Rostandova,
nikdar ne more nastati dober
film. Kar ji daje tisti posebni

Sedmi simfonični koncert
Na 7. abonmajskem koncertu

imeli pTiliko občudovati
velikega italijanskega dirigenta
Carla Zecchia, ki je naši publi-
ki že precej znan.

Koncertni program je bil iz-
bran zelo svojstveno in ni spa-
dal k takozvanim standardnim
sporedom. Obsegal je dela sa-
mih italijansklh komponistov,
starih in mladih, z edino izjemo
Leskovieeve Partite, ki jo je <li-
rigent uvrstii v svoj stalni re-
pertoar.

Prva točka je bila Corelijev
Concerto Grosso. Ta stari skla-
datelj spada po svoji dobi in de-
lu v takozvano predklasično do-
bo. Za njega kakor tudi za izva-
jano delo je značilna lahkota,
vedrina in pravo muziciranje.
Nezmotljivi dirigentovl roki ni
ušla niti ena niansa. Vse je bi-
lo umirjeno in graciozno. Orke-
stcr je sledil Zecchiju kot ma-
lokateremu dirigentu. To je bi-
la po mojem mnenju najboljša
točka celcga koncerta.

Sledila je Cherubinijeva sim-
fonija v d-duru. To resno, sko-
raj mračno delo, ki niti ni pre-
več inveneiozno, je tvorilo pra-
vi kontrast prvl točki. Delo te-
ga pofrnncoznjenega Italijana
)© orkester poustvaril zelo do-
bro. Vendar nara je Cherubini

malo preveč tuj in nam ne pove
mnogo.

Po odraoru je bila na vrsti Le-
skovičeva Partita v h-molu. To
je skladba, v kateri je skušal
skladatelj vskladiti stare glas-
bene forrne in ritme z moderno
motiviko in harmonizacijo. Delo
3e bilo zelo toplo sprejeto. Par-
titi ne moremo odrekati dobrih
strani, vendar nam zaradi oz-
kega oblikovnega okvira ne nu-
di zadovoljivega vipogleda v
komponistovo ustvarjanje.

Tej točki je sledila kompozici-
ja niodernega komponista Mor-
tarija, ki pa zaradi svoje radi-
kalne usmerjenosti in presenet-
Ijive instriunentacije ni našla
razumevanja. Vsekakor je to
delo, kl bi ga moralj večkrat
izvajati, da bi lahko o njem
pravilno sodili.

Zsdnja točka je bila virtuoz-
no pisana uvertura »Svilena
lestev« skiadatelja Rosinija. De-
lo je bilo naštudirano zelo teht-
no in je na obeh koncertih do
žlvelo velik uspeh.

Na splošno lahko brez pre;:
ravanja rečemo, da je koncert

.) a:̂ o po repro-
dukciji, tsko tudi po vsebinskl
strani. Dirigent Carlo Zecchi pa
nam je še enkrat dokazal svoje
velike sposobnostl. —man.

mik, ki povzroča, da jo preblra-
mo z resničnim užitkom, je nje-
na briljantna, izbrušena, kot vo-
domet prešerno brizgajoča, ti-
pična n̂ neposnemljiva franco-
ska duhovrtost, kjer ima vsaka
beseda svoj posebni, čarni pri-
zvok in vsak stavek svojo po-
sebno, skrito puščico. Te strani
drame so seveda v filmu, poseb-
no še v ameriškem, ne da zajeti.
zato je prišlo na platno le to, kar
je ostalo — sicer dramatična in
zanimiva vsebina, ki pa je brez
svojega blešče^ega okrasja delo-
vala preneznatno in prenor-
malno. — nk

Kratke vesti
Na mednarodnem filmskem

festivalu v Cannesu so 29. mar-
ca predvajali jugoslovanski
film »Poslednji most«, ki ga je
izdelalo beograjsko podjetje
UFUS v koprodukciji z avstrij-
skim Kosmopolom. Film je do-
živel velik uspeh.

V soboto, 10. aprila je s soli-
stičnim koncertom v Hrvatskem
glasbenem zavodu v Zagrebu
violinst svetovnega lormata,
Zlatko Balokovič, proslavil 50-
letnico svojega vpisa na Za-
grebško glasbeno akademijo.

V začetku aprila se je mudil
v Ljubljani prof. dr. Walter
George, načelnik klavirskega
oddelka Akademije za glasbo v
Miinchenu. Imel je 2 predava-
nji: prvo z naslovom Nemška
klavirska glasba v 20. stoletju,
tema drugega pa je '6ila Dva
pozabljena skladatelja iz klavir-
ske literature (Ph. E. Bach in
M. Clementi).

Prof. Josip Pavlica je pripra-
vil frazeološki slovar, ki ga bo
izdala Državna založba Slove-
nije. Ta primerjalno-frazeološki
slovar bo obsegal okoli 3500 fraz
v slovenskem, hrvatskem, nem-
škem, francoskem in angleškem
jeziku.

*
Na IV. mednarodnem film-

skem festivalu v Berlinu (18.
do 19. junija) bodo zastopali
jugoslovansko kinematografijo
umetniški film Jara gospoda
Bojana Stupice in dokumentar-
ni barvni film režiserja Rudolfa
Sremca Plesi jugoslovanskih na-
rodov.

V Parizu so izšli spomini naj-
večjega predstavnika glasbene
romantike. Hektorja Berlioza
(1803—1869). Spomine je začel
pisati v 60. letu starosti.

Te dni je bila v Kairu od-
prta razstava jugoslovanskega
modernega slikarstva — v na-
vzočnosti egiptovskega ministra
za prosveto Ahasa Amara.

vse dejanje odvija na povsem
slučajno in povsem vnanjo po-
budo. Tu so vzrok različnim ko-
mičnim situacijam in odvijanju
dejanja zamenjave med oseba-
mi, tam kapriciozna muha hiš-
ne gospodinje — skratka, v
stvarnem življenju same neznat-
ne, nepomembne in slučajne
stvari, ki pa dobijo v življenju
take komedije nad vse važen in
odločujoč značaj. Zmešnjave. ki
na tak način nastajajo, bolj ali
manj duhovita in zabavna na-
migavanja, mnogo hrupa, teka-
nja in kričanja — vse to navi-
dez izpopoljnjuje praznino, ki
zeva tam, kjer bi nam moral
avtor z vso svojo oblikovalno
močjo posredovati resnično živ-
ljenje v vsej njegovi nujnosti
in iznajdljivosti. Resnično živ-
vljenje se zapleta in razpleta
samo iz sebe in tako ne bo tudi
umetniku, ki tako življenje ver-
no upodablja, treba uporabljati
nikakJh umetelnih zapletov in
nikakih konstruiranih duhovnih
akrobacij. Eno bo izhajalo iz
drugega, vse bo po svoji čutni
in razumski plati povezano v
logično celoto, brez pretirava-
nja in brez navlake praznih
vnanjih elementov. Tako nasta-
ja žlahtna Moličrova komedija,
kjer ima vsak lik svojo določe-
no, četudi tipizirano, toda vse-
skozi resnično človeško organi-
zacijo in kar je najvažnejše,
tudi moralno resonanco.

Temu pogoju naša komedija
vsekakor ne ustreza. Res, da je
življenje v njih podano z ne-
kim temperamentom, ki zveni
pristno, toda — ali je to res

se poroči z donom Juanom, ki
ga je prej smešila in postavila
pred vrata; ip dona Clara pri-
stane ob postavnem korenjaku,
ki ga — kot vse kaže — še ni-
koli ni videla. Vse te ljubezen-
ske spremembe pa se utiskajo
tem ženam kaj malo globoko v
dušo. Torej povsem konstruiran
in banalen konec.

Po vsem tem nam je jasno, da
so ti Ijudje in njihovi odnosi
orisani ne samo prisiljeno in
nesimpatično, temveč tudi ne-
resnično. Edino, kar je tu poži-
tivno, je živ in dokaj neposre-
den temperament; vendar pa
sam ne more ničesar rešiti. Tudi
z njim nam ostaja le prazna in
abstrali^na mešanica, garnirana
tu in tam s prav tako abstrakt-
nimi puščicami proti duhovnom
proti advokatom, zdravnikom in
podobno — mešanica, ki bl ji
vsakdo težko prisodil pravo
umetniško vrednost.

Kakor nas je po eni strani
komedija sama razočarala, nas
je pa po drugi prijetno prese-
netila režija. Režija ing. Viktor
Molke je znal poudariti tisto no-
to, ki se komediji take vrste
edinole prilega in jo dela še
kolikor toliko zabavno In užit-
no. Deli teksta, naslovljeni ne-
posredno na občinstvo, izrazita
mimika in živahno, razgibano
dejanje — vse to je delovalo
prisrčno in ?ivo in v veliki me-
ri pripomoglo komediji do uspe-
ha. Tudi večina igralcev je svo-
je vloge dobro odigralo. Mila
Kačičeva je odigrala izvrstno

ter z bogato in kultivirano mi-
miko ni šla nikdar preko mere.

Eric Ravilions: N E VIH T A (akvarel)

življenje? Neloglčno In nesim-
patično je prikazan zlasti don
Martin. Postal bi lahko lik do-
ločenega človeka, na primer
omahljivca ali brezznačajneža,
če bi ga avtor z moralnega stali-
šča obsojal ali pa postavljal za
ideal. V naši komediji pa je don
Martin ostalim osebam popolno-
ma enakovreden. Tako je Mar-
tln oseba, ki dela to in dela
ono brez neke, pa četudi le
vnanje, kaj šele notranje logič-
ne zveze. Edino opravičilo «a
njegovo ravnanje je pač avtor-
jeva samovolja, ki izključuje
vsako logičnost značajev in nji-
hovo prepričljivost. Don Martin
je brez Čustvene vsebine in brez
karakteristike; pač pa pe v za-
meno za to mnogo junači, mno-
go rentači, počne zelo mnogo
hrupa in — kaj pa hočete še
več od dona Martina?

Vse dogajanje se vrti okrog
ljubezni. Toda ta ljubezen osta-
ja na najnižji stopnji, na stop-
nji povsem čutnega, trenutnega
ugodja in nič več. In poglejmo
»srečni« konec naše komedije!
Don Martin se zopet v ljubesni
najde z dono Juano, za katero
mu je bilo še pred nekaj tre-
nutki kaj malo mar. Dona Ju-
ana pa se vrne k svojemu ma-
lopridnemu ljubimcu brez vsa-
kega moralnega ogorčenja zara-
di njegovega dejanja. Dona Ines

Prav tako dober je bil tudi
Maks Furijan v vlogi starega
don Pedra, ki se je razvil v na-
šega najuporabnejšega igralca.
Zal tega ne bi mogli reči za
Berta Sotlerja in njegovega don
Martina./Podal ga je suho in
brez posebne invencije in pou-
darjal zlasti vnanje elemente.
Vika Grilova je kot dona Juana
naredila svojo vlogo zelo sim-
patično in s precejšnjo živah-
nostjo. Tudi Branko Miklavec
je bil zelo zelo domiselen in
prikupen, le da je v začetku
preveč pretiraval. Vendar bi
tisto, kar je imel povedati,
lahko povedal z istim efektom
tudi brez divjega skakanja in
tekanja po odru. Dušan Skedl,
kot don Juan, je dobro podal
Ijubosumnega možaka. Pač pa
nas Vida Levstikova vedno zno-
va preseneča s svojo slabo igro.
Tudi zdaj je ostala zgolj pri
tradicionalni mimiki in dekla-
miranju na izust. Ostale vloge
so bile odigrane solidno.

Tudi scena, ki jo je prav tako
zasnoval režiser V. Molka je or-
gansko spadala v okolje in je
bila bogata, nevsiljiva in bar-
vita. Ob vsem tem pa smo bill
najbolj veseli res dobrega pre-
voda Janka Modra, v katerem
je težki španski trohej zvenel
že mnogo bolje slovensko kot
pri Fuente Ovejuni. —Sk

pti pzof.
Člnlonu Sovzelu

KULTURNE VESTI
Avgusta bo v Zrenjaninu fe-

stival vojvodinskih študentov.
Na njem bodo razen 800 štu-
dentov iz Vojvodine in Srbije
sodelovale tudi študentske or-
ganizacije iz Grčije, Turčije,
Avstrije, Francije in drugih dr-
žav. Program festivala bo ob-
segal nastope dramskih, fol-
klornih, baletnih in glasbenih
skupin, ter raznovrstna športna
tekmovanja.

*
V prostorih skopljanske

Umetniške galerije so v začetku
aprila odprli razstavo Pol sto-

letja jugoslovanskega slikar-
stva, ki jo je organizirala ko-
misija za kulturne stike s tujino
v sodelovanju z Republiškim
svetcm za znanost, prosveto in
kulturo.

Te dni je začel Avaia-film
snemati v koprodukciji z Norsk-
filmom iz Norveške dolgome-
tražni film »Krvava pot«. V Bo-
hinju že snemajo prizore iz
koncentracijskega taborišča.
Skupaj z norveškim režiserjem
Karlom Bergstroemom bo film
režiral Radoš Novakovič.

Otiprla mi je sivolasa, še ved-
no lepa žena. Ko sem ji pove-
dal, po kaj sem prišel, me je
vljudno povabila, naj vstopim.
Peljala m.e je v sobo, kjer je
sredi knjižnih omar in celih
skladovnic knjig sedel za pisaU
no niizo naš prevajalec, univer-
zitetni profesor Anton Sovre

Bii je pravkar sredi dela
in za hip se nil je zazdelo, da
bi ga ne smel motiti. Sprva niti
ni dobro razuimei, kaj hočem od
njega. Ko sem mu razložll, se
je široko nasmejal in rekel:

»Kaj, hudiča, pa Vam prlde
na misel. Toda če želite, Vam
bom prav rad povedai vse, kar
boste želeli«

Profesor je živahen ln nena-
vadno svež možak, kateremu
nihč ne bi prisodil skoraj 69
let. Govori nazorno, včasih je
celo drastičen, toda nikdar ne
preide mere zdravega in sočne-
ga humorja. Prav njegovo dubo-
vitost sem ves čas moral ob-
čudovati.

Za profesorjem je že obsežno
in bogato prevajalsko delo. Sko-
rajda cela polica knjig priča o
njegovi nenavadni ustvarjalni
sili. D a omenim le nekaj njego-
vih prevodov: Euripidove »Feni-
čanke«, katerim je dal vsebin-
sko bolj ustrezen naslov —
»Bratski spor«, dalje Sofoklejev
»Kralj Edip«, Avguštinove »Iz-
povedi«, po vojni pa nenadkri-
ljlva prevoda Iliade in Odiseje,
prevod fragmentov starejših gr-
ških filozofov pod skupnim na-
slovom »Predsokratiki«, in na-
vsezadnje še dva najvidnejša
antična zgodovinoptsca Plutarh
in Herodot. profesor Sovre mi
je povedal, da pripravlja nada-
ljevanje prevodov obeh omenje-
nih zgodovinarjev.

»Delo itnam že končano. Spise
obeh imam pripravljene za tisk
ln morda ne bo dolgo, ko bosta
prišli n a knjižni trg. Za sed-aj
Pa mi založba tiska »Pisma
mraičnjakov« (Epistulae obscu-
rorum virorum).

»Kakšni nagibi Vas vodijo pri
izbiri prevodov,« sem ga vprašal.
»Vidite, Pisma mračnjakov
sem prevedel zato, ker na eni
strani nekako dopoljnjujejo moj
prevod Erazma Rotterdamskega
in nenavadno dobro ozinačujejo
probleme dobe, v kateri so na-
stala, na drugi strani pa zato,
ker so lepo in res duhovit0 na-
pisana in ker nudijo prevajalcu
vrsto problemov, katere mora
rešiti, če hoče delo uspešno
prevesti. »Pisma« so napisana v
kuhinjski latinščini. Saj razume-
te, kaj mislim. Avtorji so mislili
Po nemlSko, pisali pa so v la-
tinščini, kakršno je res težko
ustrezno ponašiti Ze pred leti
sem se jih. lotil. Toda prvi pre-
vod je bil ves »prenobel«, zdaj
sem se potrudil, da bl ohranil
stilne posebnosti tega žlahtne-
ga in sočnega srednjeveškega
teksta.

Ko pa sem še pred vojno pre-
vajal Avguštinove »Izpovedii« se
nisem prav n'č oziral na njihovo
versko vseblno, saj sam nisem
bil nikoli veren. Zamikala pa
me je značilnost njegovega stila
ln globina misli, katere izpove-
duje. Prav nič n.i potrebno, da
bi se človek moral strinjati z
idejo dela, katerega prebira ali
pa celo prevaja. Kljuib temu so
umetnine lahko lepe, tembolj pa
so žlahtne, kajdar silijo človeka
k razmišljanju. Tako se sam
mnogokrat v mislih bojujem z
avtorjem, katerega prevajam.
Ne borim se samo z jezikovniml
in stilnimi težavami, katere si
sieer pra v rad nakopljem, tem-
več tudi z notranjo vseblno

knjig. Tudl v tem je svojevrsten
čar in neka posebna mikavnost.«

»Imate prav, tovariš profesor.
Prav tak način dojemajija lepo-
te nas poglablja,« sem mu dejal.
»Toda kot sem Vas razumel,
Vas predvsem zanimajo proble-
mi, tako stilni kot vsebinski in
Vas prav ti navadno pritegnejo
k delu.«

»Res je,« se je nasmehnil. »Nič
kaj rad nimam prevodov, katere
bi zlahka prevajal. Pravzaprav
se jih sploh ne lotevam. Raje
paž slovenim one tekste, z a ka-
tere vem, da nekako najbolj od-
govarjajo mojim zmožnostim In
so takorekoč odmerjeni meni.
Kot j e žalostno, res je pa le, da
nimam nikogar, ki bi mogei pri
delu pomagati, pa tudi nikogar,
ki bi mogel moje delo prevzeti,
če bi se mi kaj zgodilo. 2e dlje
časa namreč boleham. Tudi v
bolnišnico sem že moral. Zaen-
krat pa so mi sladkorno bolezen
pozdravili samo z dijeto. Seveda,
popolnama zdrav še vedno ni-
sem. Prijetno ni, če je človek
nenehno nekoliko utrujen, sll

pa če se ne počuti dovolj zdra-
vega, da bi mogei delati s pol-
nim zaletom. Ko sem se vrnil
iz bolnišnice, nekaj časa rvisem
zmogel nobenega pravega dela.
Zdaj pa se ine že polasti onl
strašni »furor«, ki me sili, da
delam od ranega jutra pa pre-
ko polnoči. Včasih sem sploh
večino dela opravil poaoči. Zdaj
pa somi zdravniki prepovedali.
Morda je res prav, da ne priži-
gam sveče svojega življenja nai
obeh koncih. Tako, kot pa sem
delal pri prevajanju Uiade in
Odiseje, pa vendar res ne bom
nikoli več. Vseh 30.000 heksa-
metrov sem prevedel v 20. me-
secih. Iz stanovanja sploh nisem
šel. Celo učil sem takrat doma.
K sreči sem v tistem času imel
vsega 2 študentki, in &eva tako
svoje vzgojno delo na tak nažin
morda še lažje opravljal. Ko sem
po dokončaneim prevajanju —;
verjemite mi, da je bilo to prav
kovaško delo — spet stopil na
cesto, sem se kar opotekal. Sko-
rajda bi lahko rekel, da sem se
odvadil hoditi. Zdravniki so mi
nasvetovali, naj spremenim oko-
Ije. Jaz pa sem šel in setn pre-
nesel stol iz enega konca pisal-
ne mize na drug. Tako inriiam
zdaj povsem izpremenjeno oko-
Ije, saj gledam povsem drugl
del sobe.«

»Menim, da Vas takžno delo
unižuje. Vsaj tu in tam bi mo-
rall malo izpreči .Oddih Varn
prav gotovo ne bl škodoval.«

»Počitnic pa res ne poznam.
vei. Oziroma, izrabim jih zase
ln za svoje delo. Vidite, lani
sem šel ob počitnicah petkrat
ali šestkrat na Grad.«

»Rad bi vedel, če $te zado-
voljnl s svojim delom,« sem ga
vprašal.
(Nadaljevanje na zadnji strani}

Korla Bulovec-Mrak: PORTRET GELČ JONTESOVE (oglje)
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ALPINISTIČNEM TEČAJl
PD RTANJ IZ BEOGRADA

Čeprav v dolini prihaja
spomlad, v naših gorah še vlada
resna zima. Le ozrite se proti
Kanmiškim in dali mi boste

prav. Se za 1. maj se boste lah-
ko smučali na naših vrhovih.
Mislim, da še ni prepozno, če
se spomnimo teča.ia beograj-
skih alpinistov-študentov, ka-
terega vodstvo je prevzelo naše
PD »Univerza«. Člani PD
»RTANJ« mislijo letošnje leto
obiskati avstrijske gore, zato
jim je bil tečaj potreben.

Tečaj se je vršil v Krnici.
Vsak, ki je že poleti obiskal to
mično in idilično alpsko dolino
je lahko pomislil, da je to pra-
vi raj za smučarje-alpiniste po-
zimi. In, brez skrbi — Beograj-
čani so bili enakega mišljenja!
Prve dni tečaja so res morali
presedeti v koci zaradi dežja,
megle in snežnih plazov. To jih
ni motilo, ker že stara teorija
pravi, da moraš dosti znati tudi
teoretično, preden greš v steno.
Tako so prve dni izkoristili za
predavanja o zimski in letni al-
pinistiki, o poznavanju in upora-
bi zimske opreme in slično. Po-
tem jih je zvabilo lepo sončno
vreme na resno praktično delo.
Najprej so seveda vadili hojo z
derezami v snegu in ledu, za-
varovanje v navezi, padec (tudi
to je potrebno!) in spuščanje z
Diilferjevin sedežem. Ko so ob-
vladali osnove, so pričeli s pri-
stopi na Prisojnik, Mojstrovko
in druge vrhove. Kdor je pozi-
mi bredel sneg do pasu in opa-
zoval neizmerno globino prepa-
dov pod seboj, že ve, kaj se
pravi priti na Prisojnik ali Moj-
strovko. Seveda, smučarji so
tudi prišli n^ svoj račun. Zad-
nje dni so se nameravali pov^
zpeti na Lipnico in Špik, a jim
je vreme z novim snegom in
plazovi to preprečilo.

B. S.

Vtisi s »Sahovske olimpiaJe« v Valjevu. PARTIZAN
osvojil prvo mesto. MLADOST druga. Team brez zvočnih

imen je osvojil pubEHko. Dosedaj največji uspeh
študentov

Nič kaj veseli se nismo v četrtek, 25. marca od-
pravljali v Valjevo. Vedeli smo, da nas tam pričakuje
sedem na papirju daleko močnejših ekip. Lanski prvak
Partizan je prijavil 2 velemojstra in 6 mojstrov, ki so
bili že vsi člani državne reprezentance. Mladost je ne-
uradna reprezentanca Hrvatske. V moštvu trikratnega
državnega prvaka Crvene zvezde igrajo štirje mojstri
in štirje mojstrski kandidati. Kaj bi še naštevali.
Gligorič, Trifunovič, Fuderer, Janoševič, Matanovič vsi
so hiteli v Valjevo, kjer se je 27. marca začelo do sedaj
najmočnejše ekipno prvenstvo države. Mi pa smo imeli
po kategorijah najslabše moštvo, brez mojstra, s 3 moj-
strskimi kandidati, petimi prvokategorniki in enim
drugokategornikom, ki pa je ostal tudi edini zastopnik
svoje kategorije.

V Valjevo smo dospeli med
zadnjimi. Tu pa nas je čakala
nema potrditev naših zlih
slutenj, saj so nam namenili
zelo slabo stanovanje; verjet-

Trampuš je bil najuspešnejši
tekmovalec naše ckipe

no misleč za zadnjo ekipo bo
pač vse dobro. Pošteno nas je
pogrelo, maščevali pa smo se
lahko le za šahovsko desko. V
prvem kolu smo se srečali z
NŠK (novosadskim šahovskim
klubom) in z veliko težavo
zmagali. To nas je ohrabrilo
in naslednji dan smo igrali s
klubom beograjskih študentov
Crveno zvezdo neodločeno.
Sijajna borba z Mladostjo pa
je opozorila šahovsko javnost,
da se LUŠK premaga le z naj-
večjo težavo. Če ne bi dve
partiji po nesreči v časovni
stiski izgubili, eno pa zapra-
vili v remis, bi bila Mladost
občutno poražena. Tako pa je
moštvo z Rabarjem in Fude-
rerjem na čelu doseglo tesno
zmago 4 in pol : 3 in pol. Velik
individualni uspeh sta dosegla

Krivec z zmago nad Rabarjem
in Vošpernik z zmago nad
Udovičem. Na prvih treh
deskah je LUŠK zmagal z
2 in pol : pol, kar je bil naj-
večji dogodek na turnirju.
Naslednji dan smo domači ša-
hovski klub kar pregazili z
rezultatom 6:2, ki nas je
dvignil na tretje mesto. »Za
stanovanje gre«, smo dejali,
veseleč se sijajne zmage. Po
dramatični borbi smo prema-
gali Slavijo s 4 in pol : 3 in
pol. Slavija je kot LUŠK se-
stavljena iz raznih mladih
igralcev, le da imajo oni za
eno stopnjo višje kategorije
(1 mojstra in 8 mojstrskih
kandidatov). S Slavijo smo do
konca bili trd in zagrizen boj
za tretje mesto. Naš domači
tekmec LŠK je tudi moral
kloniti s 3:5 in v zadnjem kolu
smo sedeli vis-a-vis državne-
mu prvaku Partizanu. Ker si
je Partizan že zagotovil prvo
mesto, nam pa so bile potreb-
ne vsaj tri točke, se ni raz-
vnela večja borba in je bilo

Krivec je z zmago nad Rabar-
jem dosegel svoj največji

uspeh

po treh urah že vse končano.
Partizan je zmagal 5:3. Ker je
istoeasno LŠK odvzel »Slaviji«
4 točke smo osvojili tretje
mesto.

Seveda ni vse potekalo tako
gladko. Mnogo ur smo prese-
deli pri analiziranju prekinje-
nih partij ter pri teoretičnem
pripravljanju na nasprotnika.
Uspeh »Partizana« smo pri-
čakovali, tudi za »Mladost«, ki
je pravzaprav reprezentanca
Hrvatske, smo vedeli, da bo
zavzela drugo tnesto, toda
pravi resničen uspeh je šele
na tretjem mestu, je dejal
mojster Tot na zaključnem
banketu.

Tehnične podrobnosti tek-
movanja so razvidne iz tabele.
Zadnja dva kluba, drugi slo-
venski predstavnik LŠK in
MŠK sta izpadla iz prve zvez-
ne lige in se bosta tnorala
boriti v drugi zvezni ligi za
ponoven vstop med najboljše
klube.

Barve LUŠK so v Valjevu
zastopali: Krivec 3,5, Grosek
3,5, Vošpernik 4,5, Blinc 2,
Gabrovšek 3,5, Trampuš 6,
Vrhovec 4 točke (vsi iz 7
partij), Mikunda 2,5 (iz 4 par-
tij) in Horval 1 (iz 3 partij).
Ekipo je odlično vodil Vukovič
Mošo, ki si je prislužil naslov
najboljšega kapetana in ima
precej zaslug za tako lep
uspeb. Trampuš je poleg Ma-
tanoviča dosegel najboljši in-
dividualni uspeh in je dobil
nagrado od domačega kluba.

imiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiuuiiriiimmimiiiiiiiimi

Razpis medfakultetnega
prvenstvo Ijubljanske
Univerze v letu 1954

v odbojki

Prvenstvo za moške in ženske
vrste bo od-grano na igriščih
AOK pod Cekinovim gradom 21.
in 22. aprila s pričetkom ob 14.20.
Pravico nastopa imajo vse re-
prezentance fakultet, v katerih
lahko nastopajo vsi redni slu-
šatelji Univerze, Akademij in
Visokih šol in Instituta za fiz-
kulturo v Ljubljani.

Prijave sprejertia: AOK — De-
kanat pravne fakultete, Trg re-
volucije 11 — Mubljana do'"'20.

^ t f a 1554. ' " * ? * -

Zrebanje bo na sestanku 20.
aprila na igrišču AOK.
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V naših 85 specialnih trgovinah širom po državl
dobite v največji i z b i r i najnovejše zgodnjepomladanske

novitete lahke in okusne obutve vseh vrst priznane kvalitetne

tovarrtiške znamke

po
m5kilt

tovainilfcifi
cenatt.

K vsakemu paru in k vsaki barvni niansa modnega usnla
lahko nabavste odsovarja jcči par nogavlc poznane
tovarniške znamke POLZELA!

Kdor enkrat nosi naše čeviie, bo iudi v bodoče ostal
naš stalni odjemalec!
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Mora Nisse-Karlsson je švedski smučarski kralj (v sredini) in posveča vso skrb vzgojl
švedske mladine v dobre športnike in državljane

Od Gustava Naše
do Mura Nissea

Med našo akademsko mladino
vlada vefiko zanimanje z a Sved-
sko, Slovencem žal tako odmak-
njeno deželo, in za zgodovino
njenih smučarjev. V stockholm-
skem . športnem muzeju Fiskar-
torpetu hranijo smučko, ki ji
skandinavski arheologi pripisu-
jejo več kakor 4500 let starosti.
Smučarska prizadevanja sever-

njakov skozl stoletja so dosegla
vrhunec v imenih slavnih smu-
čarskih mojstrov: Mora Nisseu,
Arthuru Hersinu, Sixtenu Jern-
bergu in mnoglh drugih., zato ne
bo odveč, če se seznanimo s
smučarsko zgodovino te sever-
ne dežele in njenimi vrhunski-
mi tekmovalci.

Vasa - tek - praznik športa na švedskem
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V mesecu . januarju leta 1521
je mladi plemič Gustav Vasa,
poznejši švedski kralj, že izgu-
bil upanje, da bl dvignil 'ljud-
stvo iz province Dalarns k upo-
ru in z njegovo pomočjo izgnal
Dance, ki so gospodovali tej
skandinavski deželi. Odločil se
je, da bo odšel iz svoje domovi-
ne, ki ga ni docela razumela ter
zbežal na Norveško. Na noge si
je pripe^ smuči in zapastil rod-
"no vasico^ Moro ob. Siirjanskem
jezeru ter se v hudi zimi pri-
bliževal švedsko-norveški meji.
Toda Ijudje iz njegovega kraja
so brž spoznali, kako dragoce-
nega človeka in vodjo so s tem
izgubili; za njim so poslali dvo-
jico najboljših smučarjev, En-
gelbrekta iz Morkarbyja in Larsa
iz Kattilboa, ki sta slednjič le
dohitela mladega plemiča v vasi
Salenu, kakih 90 km od More
in nedaleč od norveške meje,
ter mu povedala želje dalarn-
skega ljudstva. Povratek Gusta-
va Vase v domovino je imel
zgodovinske posledice: danskega
kralja Kristiana II. so švedski
upornikl pregnali iz dežele, Va-
sa pa je položil temelje švedski
državl, ki obstaia že nad 400 let.

400 let po begu Gustava Vase,
leta 1922, so priredili na Sved-
skem prvič smučarsko slavje ln
ga oklicall za Vasalopp. Najbolj-
ši tekači dežele so n a težavnl
progi od Salena do More poka-
zali tedaj svoje športne sposob-
nosti.

Vasa-tek — prirejajo ga vsa-
ko leto, prvo nedeljo v marcu —
je med vsemi smučarskiml prl-
reditvami najbolj popularna
tekma na Svedskem, saj starta
tedaj vei kot 100 najboljših tek-
movalcev, ki jlh hodi sleherno
leto pozdravljat skoro 25.000
Ijubiteljev športa. To je smu-
čarski festival velikih razsežno-
sti, ki rou ni zlahka najti para

RAZPIS PRVENSTVA
Akademski športni odbor v

Ljubljani razpisuje po poobla-
stilu skupščine ZŠJ prvenstvo
univerz in visokih šol v odbojki
in košarki.

Tekmovanje bosta organizira-
la AOK in A§K. Pravico ude-
ležbe imajo moške in ženske
reprezentance univerz in viso-
kih šol FLRJ, ki se bodo pravo-
časno javile organizatorjem. Pr-
venstvo v odbojki bo 8. in 9.
maja 1954, v košarki pa 23. in
24. maja 1954. Tekmovalo se bo
po enojnem točkovnem sistemu,
žrebanje pa bo na sestanku en
dan pred pričetkom tekmovanja.
Vsaka univerza sme sodelovati
samo z eno moško, oz. žensko
vrsto. Prijave za udeležbo mo-
rajo biti dostavljene do 20. IV.
1954 Akademskemu športnemu
odboru v Ljubljani, MiklošiČe-
va 5/a.

Prijava mora vsebovati: šte-
vilo tekmovalcev z vodjo, dan
in uro prihoda.

Stroške prehrane !n stanova-
nja za 8 tekmovalcev In enega
vodjo pota nosi 24 ur pred za-
četkom in 12 ur po tekmovanju
Akademski športni odbor v
Ljubljani. Isto velja za košar-
karske ekipe, le da je tam šte-
vilo tekmovalcev povečano na
12. Akademski športni odbor

na vsej zemeljski obli.
Salen, kjer za<5enja 85 ki!o-

metrov dolga proga, ježi 350 me-
trov nad morjem, Ob prcgi je
postavljenih več kontrolnih po-
staj, kjer izčrpanim tekmoval-
cem nudijo hrane in maže. Fro-
ga je speljana preko enega naj-
lepših delov dežele. Provinca
Dalarna je srce Svedske, saj so
tod, kakor nikjer drugje, še do
današnjih dni ohranili stare na-
rodne običaje Jn Ijudsko folkloro
»n je obenem tudi letoviški pa-
radiž, ki ga vsako leto, bodisi
poleti ali pozimi, obiskujejo ra-
zen domačinov tudi tisoči tujih
izletnikov.

Eden največjih, ki so se kdaj
merili v moči in znanju na tej

najdaljši tekmovalni progi, je
prav gotovo Nils Karlsson, all
kakor mu pravijo Svedi Mora-
Nisse. Ta prebivalsc iz More je
na tej progi devetkrat branil
naslov »švedskega smučarskega
kralja« ter ga je z dragocenimi
darili in pokali nagradila tudi
švedska kraljevska hiša. Rojstni
dom tega skandinavskega smu-
čarskega veterana je danes
spremenjen v čudovit športni
muzej.

Na svetovnem prvenstvu v
Falunu smo videli Mora-NIssea
v skrbi za tekmovalce; gledall
smo ga med plesom svetovne
smučarske elite; prebirali smo
odlomke iz njegove najnovejšft
knjige, ki govori 0 smučarskih
srečanjih v domovinl in drugod
po sve«u: na zimskih olimpijskih
igrah v Sankt Moritzu in Hol-
menkollenu in bl jo ne bilo na-
pak v knjigl ali feljtonlh pred-
staviti tudi' šlpvenskemu šport-
nemu oMinstvu, saj bi v njej jie
spoznali samo življenja in borb
enega največjih tekmovalcev,
temveč bi služila tudi kot dra-
gocen napotek v naših športnih
prizadevanjih.

(nadalievsnje prjh.)

<*>

Nove smernice
Novi načrti

AOK je pričel s sistematičnim delom.
Več pozornosti vzgoji. Obsodba proiesionalizma

O občnem zboru enega izmed najmočnejših študentskih
klubov, Akademskega odbo jkarskega kluba, smo že poro-
čali. Prav J«, če povemo nekaj o nilihovih načrtih, ki so
plod tega občnega zbora.

Najprej o odboru. 2e dolga
leta so odbor AOK sestavljali
sami igralci, ker pač niso mogli
najti ljudi, ki bi delali v nji-
hovem klubu. Delo igralca v
odboru ne more biti uspešno,
saj so njegove misli vedoo na
igrišču. Za delo v odboru je
treba resnih in prizadevnih lju-
di. Vse to so spoznali člani te-
ga kluba, ki so se sestali. da bi
naredili načrt za letošnje delo.

Njihove besede niso bile za-
man. Posrecilo se jim je sesta-
viti odbor, kateremu lahko za-
upajo. Predsedmk je profesor —
prodekan pravne fa&ultete. To
je brez dvoma prav in korist-
no, saj roora biti Akademski
klub povezan tudi s profesorji.
Morda je to koristno tudi za
profesorj«, saj toodo spoznall
stud«nta bolj od blizu, ne le iz
šolskih klopi.

Akademski odbojkarski klub
Ima namen vključiti v svoje vr-
ste tudi srednješolsko mladino.
Pri tem stremijo, da bi dijakl
z vstopom na univerzo že imelJ
svoje Iastno društvo, kamor po
vsej pravici tudi sodijo. Ce bo
načrt AOK izveden, bodo usta-
novili na raznih šolah posebne
odbojkarske sekcije, ki bodo
delovale samostojno, pri stro-
kovnem delu pa jim bodo po*
magali članl AOK. Posebna ob-
(ika dela bodo tudi prijateljska
tekmovanja med m<^tvi AOK
fn posaraezniml ekipaml sred-
Djih šol.

Precej časa so posvetili tudi
sestavi moštev. Izbrali so naj-
bolj demokratičen način: vsl
čiani bodo glssovali. kdo naj
igra v tem ?M onem moitvu-
Potrebni bi bilt tudi novi klub-
ski prostori, saj sedaj ni no-
benega klubskega življenja.
Morda se bo obrnilo kaj na bo-
Ije. ko se bodo preselili na igri-
šqe pod Cekinovim gradom, ven-
dar to ni rešitev.

Se posebej moramo poudaritl,
da so pri AOK razpravljali tu-
di o vzROji športnika in o ama-
terizmu ter profesionalizmu.
Taka razprava j« koristna ln
potrebna, saj bi morali akadem-
ski klubi m sekcije nositi vid-
no vlogo v borbi pro».; tem
škodljivim pojavom v Jportu.
Prav vsi člani so obsodtli pojav
profesionalizma, ki pa sicer v
njhovem klubu še ni našel me-
sta. Denar moramo uporabitt za
bolj važne stvari, saj nam Je
tsko fežko dosegljiv.

Obsodili so tudi pojav »ka-
pranfa«, kot pravijo odbojkarji
nvabiloma raznih drugitev. <fa
bi se člani AOK vkljutili v nil-
hove sekcife. Stališče Branika,
pa tudi Zelezničarja nikakor nl
pravilno. Pri AOK so sklenili,
da ne bodo sprejemali tujih
igralcev, tudi če W to saml ho-
teli. Ker jfim ne morejo prepre-
Cltl vstopa v dlruStvo, |!m bodo
v primeru prestopa naiožlll Rar
t leto suspenza. Dotifm Išraleo
bo lahko !e treniral, nastopitl
ja ne bo smel.
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Počitniška zveza letos
Medfakultetna konferenca študentov-ferialcev.
Pred letnim občnim zborom. Načrti za sezono.

N a iniciativo zagrebških štu-
dentov je bila od 3. do 7. mar-
ca sklicana v Beogradu meduni-

znamenitosti. Ker bi bili stroški
kljub vsemu lzdatni, je GO skle-
nil organizirati loterijo, katere

verzitetna konferenca zastbprii- čistl dobieelc bi šel izključno za
kov Po&tniške zveze z vseh
univerz in visokih šol. Glavni
namen, zaradi katerega je bila
konferenca sklicana, je bil ta,
da se koordinira delo na posa-
meznih univerzah, da se izme-
njajo izkušnje in da se enotno
nastopl glede zahtev študentov
- ferialcev. Seštavljen je bil
elaborat, ki jasno in z dokazi
podprt priča o teffi, da imajo
študsnti v okviru Počitniške .
zveze v marsičem svojstv^n in
od ostalih članov različen poJo-
žaj, ki bazira predvsem na raz-
Ukah v starosti in vsled obšir-
nejše izobrazbe različni menta-
liteti. Mnenje vseh navzočih je
bilo enotno v tem, da je težko
uporabljati iste načine in me-
tode pri dijakih in študentih,
zlasti zato, ker študentje pove-
žejo potovanje z ogledom tistih
krajev in objektov, ki jih pred-
vsem strokovno zanimajo. Zato
je pri študentih veliko težje
najti enake tendence in ji h za»
dovoljitj s kolektivnlmi potpva-

to potovanje. Zrebanje naj bi
bilo v maju ln bi obenem po-
menilo zaključek Tedna Počit-
niške žveze, ki bo vefjetno od
2. do 9. maja. Poleg tega bodo
vse tri mesece med počitnicami
postavljeni trije stalni taborl,
dva ob morju, eden pa v no-
tranjosti Slovenije. Kot v lanski
sezoni bo tudi letos po vsej Slo-
veniji organizirana mreža pre-
nočišč, 56 po številu.

Na sestanku je bilo tudi ugo-
tovljeno, d a družine na igralskl
in glasbeni akademiji ter na ar-
hitekturi že dolgo nLmajo no-
berega kontakta s Predsedni-
skim svetom in da nlso odvedle
blagajniškeRa denarja v skupno
blagajno. Podobno je tudl na tf-
lozofiji in kemiji TVS.

Na koncu obvešča Predsednl-
ški svet vse članstvo, da se je
prcselil v nove prostore, fn sl-
cer v sobo 70 v prvem nad-
stropju Univerze (bivši medna-
rodni center) kjer uraduje vsa-
ko sredo in soboto od 12. do 13»
ure.

Komar Gojmir

Dekleta s Španskega trga
Zanlmivo: Osrednji vtis, ki

nji. Vsled tega so se udeležen- nam ga je pustil film, ni misel
ci te konference posvetovali s o us&di naših treh junakinj,

intov Romičem in direktorjem
JD2 o možnostih znižanja 5-
članske skupine; otljubljeno
jim je bilo, da bodo skušali naj-
ti rešitev Zastopnik beograjskih
ferialcev pa je bil pooblaščen,
da nadaljuje začeto delo in o
tem obvešča ostale univerze.

Nadalje je bilo sklenjeno, da
bo v Sloveniji organiziran eno-
mesečni stalni tabor za ferialce
iz vseh univerzitetnih centrov.
Iz diskusije je bllo razvidno,
da so na vseh univerzah dobili
ferialci izdatne dotacije, le za-
grebška in naša Počitniška zve-
za sta ostali praznih rok. Na
koncu je bll izvoljen koordina-
cijski odbor, v katerem sta tudi
dva naš a zastopnika; določeno
je •bilo, da bo naslednji sesta-
nek v Ljubljani, v mesecu ma-
ju.

Kar zadeva dejavnost našc
Počitniške zveze, je treba ome-
niti sestanek Predsedniškega
sveta, ki sta se ga udeležila tu-
di podpredsednik in tajnik Glav*
nega odbora PZS. Podpredsed^
nik, tov. Pizzulin je odgovai^al
na razna vprašanja študentov
in podal okvirni načrt dela v
počitnicah. Glavni odbor bo or-
gsniziral 3-tedensko krpžno po-
tovanje po Jufioslaviji, kL bo v
primeru, da bo udeležencev, aad
500 (in po dogedanjih. prijavah
kaže, da jih bo), razdeljeno na
dve skupini. V načrtu • je ogled
vseh republik, vseh večjih mest
1Q kulturnih ter zgodovinskih

Obisk prl prcf. Sovrbtu
(Nadaljevanje s 4. strani)
»Pravzaprav lahko rečem, da

sem še kar zadovoljen. Le časa
imam premalo. Komaj že čakam
upokojitve, da bi mogel ves aah
posvetitl prevajanju. Tako - pa
mi šola le jertilje po nekaj ur
6asa na dan. Ko sem prevajal
Homerja, sem dobil dopust, ki
mi je prišel zelo prav.. Mislim,
da Sem to delo temeljlto opra-
vil. Upravičeno sem lahko po-
nosen nanj. Pravijo, da ie z
njim pravda o slovienskem še-
stomeru dokončno rešena, Upam
tudi, da bo prevod ohranil svo-
jo vrednost, saj v njern ni ve^
iskanih izrazov.ki so sprva ka-
zili moje prevode. Kar je še
ostalo nenavadnih besedi, so sa-
rni žlahtni izrazi. Morda s komu
dozdevajo neprimerni. Toda po-
izku^al sem z njimi obogatiti
slovenskl knjižni jezlk in sem
jih poiskal med ljudstvom. Torej
je njihova uporaba utemeljena.

V novih prevodifi, ki jih
lmani v načrtu, se bom še bolj
potrudll, da bom izbrusll svoj
prevajalski besedni zaklad.«

»Ali ste mi že vse povedall o
svojih načrtih?

»Doslej sva govorila pravza-
prav le o 'em, kar je že nare-
jenega, ali pa vsaj v delu. Načr-
tov, katerih še n.isem pričel
uresničevati pa imam seveda ie
vse polno. Tako nameravam na-
pisati študijo o Rimljanih, kl
naj bi bilo nekakšno nadaljeva-
nje moiih »Starlh Grkov«. Tudi
Izbor iz grške lirike bi rad pre-
vedsl. Upam, da bo to res lepa
knjiga, saj bom vse na novo
prevajal in se ne bom prav n.ii
oziral na moje že zastarele pre-
vode antične lirike, ki 50 raz-
treseni po revijah. Tud! rgodovi-
narja Tukidida se bom še lotil.
Morda pa bom prevedel Prešer-
txa v latinščino. Nekaj sem ga
Že. Na te prevode sem najbolj
ponosen.«

Segei je na knjižno polico in
lzvlekel snopič separatnih od-
tlsov revije »Ziva antika«. S po-
nosom in zavestjo mi j ^ prebral
čudovito lepe latinske verase:
Non, Fortuna, dehinc, invida
eheu, mihi Če Tebe več
Se bo, sovražna sreča . . .

Ko 6em odhajal, sem poza.bll
plažč. To se mi večkrat prlpetl,
•koraj vedno pa, kadar sem pre-
v«č razlresen all Pa preveč
aibran. , M.Prosenc

ampak predvsem aimosfera, v
kakršni so živele: italijansko
predmestje oziroma mestne sta-
novanjske kasarne s svojiml
ljudmi, otroci, klepetavost, ne-
okusna domačnost in še vse tisto
neulovijivo, kar daje *ej atmos-
feri njeno tipično »laškost«. Iz
te preproste ugotovitve se nam
naravno porodita dve misli: pr-
vič začutimo v golih in trdih
potezah neorealizma, s katerimi
nam režiser ustvarja milje, če
že ne originalen pa na vsak na-
čin zanimiv režiserjev prijem,
kl v spretnosti opazovanja In
posnemanja življenja že n' več
samo obrtniška rutina; po dru-
gi strani pa nas dirne dvojnost
našega filma, — razkol med res-
ničnostjo am.bienta, v katerem
se zgodbe dogajajo ter plehkost-
Jo teh zgodb samih, njih slabo-
krvno in ceneno življenjskostjo.

Morda je zagrešil režiser na-
pako, ker se ni držal reportaž-
nega filmskega stila, s kakršnirti
je začel. S tenri je namreč mož-
no z«lo dobro in okusno naka-
zati življenjsko usodo in pro-
blem več junakov ali nejuna-
kov — kar pač so. Kakor hHro
pa je hotel rež'ser podati za-
ključeno ln povrhu tega še žlv-
ljenjsko izredno pomembno ob-
dobje iz življenja našlh treh ju-
nakinj ln se pri tem poslužil
oblčajnega fllmskega stila brez
kakšnih posebnih umetniških
ali vsaj izraznih pretenzij, te
film nujno postal notranje ne-
intenzWen, zgolj pripovedujoč,
nikakor pa ne človeško izpove-
dujoč.

govl filmsko izrazni tehniki,
temveč drugje. Prizrtati moramo,
da so tri dekleta, tri junakinje
spretno karakterizirane in celo
Individualizirane. Vsaka pred-
stavlja svet zase — a zanimiv
in hkrati značilen odnos teh
treh malih svetov do pravega,
resničnega sveta, je vsern trem
enak i n dokaj preprost: raz-
mahniti se in zaiiveti — dobiti
si poštenega fanta in se omožiti
z nlim. In tu, pri tako postav-
Ijeni morali filma ln prl očit-
nem režiserjevem soglasju z njb,
se razbije ves realistični filmski
stil. Namesto naloge podati ne-
kaj živih, polnl. in prepričljivih
slik iz življenja rimskega Span-
skega trga in njegovih ljudi, se
naenkrat postavi pred režiserja
težavna naloga, da v dobri uri
poišče trem dekletam Ustrezajo-
če dobre in poštene zakonske
može — po možnosti z lastnim
stanovanjeni. In z ustrezajočo
filmko naglico se to preko umet-
no zastavljenlh ovir in »krahov«
tudi zgodl. Uboga Ellen v naj-
večji srčni stiski takoj pp za-
strupitvi (njen prvi — Albert
— je kot neke vrste »hudobni
junak« že od vsega začetka zbu-
jal jasne predstave s tem, kam
pcs taco moli) omahne v na-
ročje poštenega šoferja, kl jl že
prvi dan ponudi svojo staro ma-
ter za taščo; njena mati dobi
svojega dobrega železnlfiarj«.
Lucija spozna, da so »mall ijudje
prijetnejši od velikih« in se pri-
me malega jahača; lepa Mariza
srečno uid€ skušnjavam velikega
sveta — preveč ljubi Augusta.
Skratka, slede štiri poroke — ln
naša zavist, če smo ženskeg*
spola, če pa smo moškega, pri-
jetna vzpodbuda zakonskemu
stanu s filmskega platna tudi, ne
bo škodovala.

To, da je film zgolj prfpovedu-
joč, nikakor pa ne itpovedujoč,
Una svoj vzrok ne toUko v nje-
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Znano je, da imajo odbojkarji AOK odličen blok. Naš dopis-
nik se je pozanimal v čem je skrivnost njihovega bloka, pa
so mu jo takole razložili, kot je je prikazal naš karikaturist

TOVARNA

AERO-CELJE
PROIZVAJA:

•

RKVRRELNE BARVE
TEMPERA PLAKRTNE BARVE
OLJMATE GMETNIŠKE BftRVE
KRRBON PAPIR
INDIGO PAPIR
PISALNE TRAKOVE
ČRNILfl
MATRICE ZA RRZMNOŽEVANJE
BARVE ZA OBLEKO
LGŽILA ZA LES
LEPILA ZA GUMO
MICA bela barva za belo perilo

OBJAVA
Propagandni oddelek Počitni-

iikg zveze na Univerzi je skle-
nil, da bo v prihodnjih števil-
kah TRIBUNE v nadaljevanjih
objavljal in seznanjal svoje
članstvo 0 načimu in obJikaih po-
tovanja ferialca. Zaradi težav
pri seznaniainju članstva o vseh
ugodnostih in zaradi izkušenj iz
pretekle sezone se nam zdi ta
oblika najprimernejša in zato
opozarjamo vse člame, da zasle-
dujejo te članke. i

TRGOVSKO PODJETJE

.PREHRANA' v Novem mestu
nudi v svo ih prodajalnah sveže špecerijsko
in kolonialno blago, deiikatese, razne alko-
holne pijače, gospodinjske potrebščine,
sadje, zelenjavo, kruh in pecivo

Kvalitetno blago! Najnižje cene! Kupujte pri nas!

iziet?
Ce se še nisi odločil, kam boS

šel za prvomajske praznike in
se bojiš, da boš moral prazno-
vati v Ljubljani, pridruži se
nam. Sli bomo na Govejek ali
na Mado planino. Da pa ne boS
v dvomih, vedi, da to organizJ-
ra UO v sodelovanju $ planinci,
»počitnikarjia in taborniki. Zato
nič ne odlašaj in se čimprej
prijavi. Prijave sprejcma Počit-
niška zveza vsako sredo in so-
boto od 12. do 13. ure na uni-
verzi, soba 70, toda I* do 15.

ŽELEZARNA RAVNE
TOVARNA PLEMENITiH JEKEL
RAVNE NA KOROŠKEM

I ZNAK NASE KVALITETE
| NAD 100 KVALITET SM 1N ELEKTRO JEKLA
f Legirana konstrukcijska jekla za cementiranje in po-
; boljšanje, jekla za ventile, peresna jekla, jekla

za kroglične ležaie, jekla za parne turbine, legi-
| rana jekla vseh vrst, v;soko legirana orodna jekla

za urope in brzorezna jekla
Specialna jekla — odporna proti obrabi, proti ož anju,

proti rjavenju, toplotno odporna jekla ter jekla
z visokim električnim uporom

N A S I I Z D E L K I
— Odlitki za strojegradnjo, za brodogradnjo, za in-

dustrijo parnih kotlov, za avionsko, avtomobilsko
in vagonsko industrijo

— Odkovki: kolenčaste osi, ladijske osi, Iokomotivske
in vagonske osi ter specialni komadi po naročilu

» in načrtih
C — Valjani profili

— Pnevmatsko orodje in rezervni deli
— Industrijski noži za lesro papirno, tekstilno, t o

bačno in kovinsko industrijo
— Krožne žage in segmenti za hladno rezanje kovin
— Kolesne dvojice za jamske in gradbene vagonete
— Vzmeti — listnate in špiralne
— Jekiene krogle in cylpepsi za mletje cementa in rude
— Strugarski noži, špiralni svedri in rezkarji iz last-

nega brzoreznega jekla BRW

N A Š E I Z V R S I T V E
MEHflNSKfl OBDELflVfl GROBfl IN F I N R Zfl VSE Nf lROČENE ODLITKE IN ODKOVKE
T E f c M l Č N M O B D E L f l V A V S E H N fl R O C E N I H I N P O S L f l N I H K O M f l D O V

ZAHTEVAJTE PROSPEKTE IN KATALOS ter bKžje informacije za ustreženje Vašim potrebam

fovarna
b a r v
in lakov

MEDVODE

Zahtevajte na$e
strokovne nasvete!

Kupujte naše »zdeikc
In zadovcljni boste
z njimi!

Pošta in železntška postaja Medvode
Telefon: Medvode 32
Brzojavni naslov: »Color« Medvode
Tekoči račun pri NB Medvode št. 6103-T-2

P R O I Z V A J A M O :
oljnate barve in Eake, oljnate emui
fždrolake in emajle,
špiritne lake in emajle,
firneže vseh vrst, steklarske in specialne kite,
»R u n a« kolodijske barve za usnje,
specialne sintetične »Medolux« emajle.
»Distemper« oljnaie bcrve,
razredčila vseh vrsi,
trdilo za obutev in adhezan lepik
»Mamut« hladr^o kazeinsko lepilo,
pasta 10 parkete,
»Dural« barve za vodne bazene,
kalijevo mazavo milo in razne sorodne izdelke


